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JAUNUMI 

Ievelēts jaunais 
LU Senāts 

LU Satversmes sapulces 17. aprīļa sēdē ievēlēts LU 
jaunais Senāta sastāvs. Interesanti, ka viskuplākais 
skaits no fiziķu un matemātiķu saimes - 15 pārstāvji, 
biologi un vēsturnieki - 5, ģeogrāfi - 4, filologiem un eko
nomiem pa diviem pārstāvjiem, bet juristi, teologi, ķīmi
ķi un filozofi pārstāvēti pa vienam. 

Senāta pirmais lēmums 30. aprīlī apstiprina, ka Se
nāta priekšsēdētāja amatā ievēlēts profesors Mārcis Au-
ziņš, viņa vietnieki būs profesore Maija Kūle un profe
sors Indriķis Muižnieks. 

Sīkāku informāciju varat lasīt LU vadības izdevumā 
"LU Vēstnesis". 

"Ceļā uz saliedētu sabiedrību 
Eiropa: Latvijas galvenais 

uzdevums " -
par un ap to divas dienas diskutēja dažādi sabiedrī

bas pārstāvji. Organizatoribija Eiropas komisijas dele
gācija Latvijā un Latvijas Ārpolitikas institūts. 

Uzrunā Valsts prezidents Guntis Ulmanis teica, ka ru
na drīzāk ir par iekļaujošu sabiedrību nevis integrētu. 

Integrāciju bieži jauc ar asimilāciju, bet to var pār
prast tikai tad, ja nav skaidrs galvenais mērķis - veidot 
nacionālu valsti ar multikulturālu sabiedrību. 

Konferences dalībnieki centās saskatīt kopējo un at
šķirīgo, kas vieno un kas šķir pilsoņus un nepilsoņus, 
latviski un citās valodās runājošos. 

Vieno neatrisinātie sociālie un ekonomiskie jautāju
mi, rūpes par labklājību, atsvešinātība no valdības un 
politiķu nepieejamība saskarsmes līmenī. 

Šķir psiholoģiska neizpratne par to, kas ir neatkarī
ga Latvijas valsts un ka valsti var pārvaldīt pilsoņi, kas 
ciena Latviju, pārvalda valsts valodu. 

Multikulturālā sabiedrībā svarīgi ir saglabāt katram 
savu nacionālo kultūras identitāti. Dīvaini, ka naturali
zāciju daudzi uztver kā kaut ko diskriminējošu un ap
kaunojošu, bet būtībā tas ir solis pretī lojalitātes un cie
ņas pierādījumam pret valsti, kurā dzīvo. Atņemt var to, 
kas ir piederējis. Atdot var to, kas bijis atņemts. Tā arī ar 
pilsonību - tiem, kam tā bija atņemta pēc 1940. gada, tā 
ir atdota - gan latviešiem, gan krieviem, gan ebrejiem, 
gan poļiem utt. 

Pārsteidza, ka LU docente Tatjana Liguta jautāja, kā
pēc krievvalodīgo skolās būtu jāmācās atsevišķi priekš
meti latviešu valodā? LU profesore Maija Kūle atzinās, 
ka pārvalda gan latviešu, gan krievu valodu un tas jeb
kuru cilvēku var tikai bagātināt nevis viņam kaut ko at
ņemt. 

Tātad kādi esam ceļā uz Eiropu? Par Eiropas pilsoni 
var kļūt tikai tad, ja esi kādas valsts pilsonis, kas tai ir 
lojāls. 

Jābūt motivācijai — kāpēc kaut ko darīt vai nedarīt. 
Ja indivīdu līmenī nebūs labā griba un pašorganizē-

šanās spēja, tad grūti gaidīt rezultātu. Valsts līmenī jā 
rada institūts, kas veido Latvijas tēlu, aizsargā no melī
gas propagandas no naidīgi noskaņotām aprindām, jā
izstrādā pārdomāta un konsekventa politika, jārada ko
pīga vērtību sistēma un mehānisms, kā to ieviest dzīvē. 
No politiķiem jāsagaida labā politiskā griba. 

Nepilsoņiem dažkārt grūti izprast jēdzienu Tēvzeme, 
bet pilsoņu vidū mazinājies lepnums par savu valsti. Kāds 
jaunietis krievu valodā teica, ka, viņaprāt, domstarpību 
nav biznesā, taču citi referenti uzsvēra, ka pamatvērtī
bai jābūt augstai vispārējai kultūrai. Un kultūra, kā zi
nāms, ir gan izglītība, gan valoda, gan pasaules uztvere. 

Pirms 10 gadiem sanāca Tautas frontes 1. kongress, 
šogad konstatējam, ka ir problēmas, veidojot demokrā
tisku sabiedrību. Latvijas Ārpolitikas institūta direk
tors Atis Lejiņš aicināja tikties atkal pēc 10 gadiem. Tā
tad priekšā ne visai viegls un īss ceļš. 

' ILZE BRINKMANE 

Otrdiena, 1998. gada 12. maijs 

TAS VAR JŪS INTERESĒT 

•Dabas zinātnēs esam • Jaunumi datorzinātnē — 
jaunas revolūcijas 

priekšā jeb 
Visumā neesam vieni 

Zinātnieki ir ļaudis, kuri parasti specializējas 
konkrētā nozarē - raksta zinātniskos darbus, lasa 
lekcijas studentiem, piedalās starptautiskos kongre
sos un konferencēs. Zinātnieku pulkā ir ari tādi, ku
ri lekcijas par sev interesējošām tēmām lasa visda
žādākajās auditorijās. Viens no viņiem ir LU profe
sors ANDRIS BUIĶIS. Viņš ir arī Latvijas Zinātnes 
un dialoga centra direktors, kur šobrīd kopā ar ko
lēģiem Ministru kabineta uzdevumā izstrādā Lat
vijas tēla veidošanas stratēģiju. 

Sajā reizē par to - kāda ir profesora pasniegšanas me
todika LU studentiem un vēl citas interesantas lietas. 

MĀCOS LĪDZ AR STUDENTIEM 
Ar matemātiku nodarbojos jau 40 gadus, taču neesmu aiz

mirsis to psiholoģiju, kāda man bija studiju gados: es sapra
tu, kā attiecīgo problēmu var matemātiski tehniski atrisināt, 
bet ne vienmēr bija skaidrs, kāpēc un tieši tā ir jādara. Ar 
topošajiem matemātikas maģistriem tagad mēs strādājam 
tā, ka jaunais cilvēks, mājās sagatavojis savu uzstāšanos, at
nāk pie tāfeles un stāsta—es tehniski izdarīju to un to. Jautā
jums ir - kāpēc es to darīju? Kāpēc tā definīcija ir tāda un ne 
citāda? Mēs visi kopā to izdiskutējam. Pārrunās tiekam pie 
skaidrības. Arī pats tādā veidā mācos. Citādi man grūti ir 
izjust, kuri punkti studentiem ir grūtākie un nesaprotamā
kie. Piemēram, viņi man uzdod kādu jautājumu, bet man pat 
nebija ienācis prātā, ka arī no tādas puses var skatāties uz šo 
jautājumu. Izskaidroju auditorijai un nākamajā materiālā ņe
mu šīs nianses vērā. Tā ir interesanti strādāt. 

Studentu klasiskā pieeja ir tāda - noklausies lekcijas 
un beigu eksāmenā atstāsti iemācīto materiālu, un pēc 
tam to aizmirsti. Galvenais noslēpt no mācībspēka, ko tu 
nesaproti! Patiesībā vajadzētu darīt citādi. Es ari neatce
ros kaut kādas tehniskās detaļas un pat necenšos to darīt. 

LU stends IT&T izstāde. Par informatizācijas sistēmu 
konsultē Uldis Straujums 

• Grāmata par Interneta 
lietošanu - 6. lpp. 

• Tuvplānā students 

- 7. lpp. 
• Ievērojamam juristam 

Arvedam Svābem aprit 
100 gadi - 7. lpp. 

• Daudz par 
programmām, kursiem, 
semināriem, 
stipendijām - 2 . - 3 . lpp. 

ROZINITE 

"Jāizdod pēdējā pavēle, ka 
turpmāk izdos tikai rīkojumus, 
nevis pavēles." (Dzirdēts LU 
vadības sēdē.) 
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a v ī z e 

JŪSU ZINĀŠANAI 

LU viesi 

L U viesojās studenti no Varšavas universitātes Eiropas Jau 
natnes centra. Topoš ie žurnālisti un politisko z inātņu studen
ti iepazinās ar L U Studentu padomi un fakultātēm. 

Uzmanību, poļu valodas pratēji! 
23 . un 24. mai jā po ļu skolā Nīcgales ielā 15 Pol i jas vēstnie

cība organizē pārbaudī jumus 12. k lašu audzēkņiem, k ā ari ek
s ā m e n u s tā lākstudi jām bakalauratūrā , maģis trantūrā , dokto-
rantūrā kādā no Pol i jas augstskolām. 

N o t e i k u m s : poļu valodas prasme. 
S ī k ā k a informāci ja pa tālr. 7-321617 (Poli jas vēstniec ība) ; 

2 -576457 (skola) ,7 -224702 (pasniedzējs J. Bomanovsk i s ) . 

Stipendiju 
1998./99. 

Laika posma no 1997. līdz 
2001. gadam Norvēģijas Pētnie
c ī b a s p a d o m e (Norges 
Fōrskningsrād) piedāvā stipendi
ju programmu, uz kuru var pie
teikties: 

* A u g s t s k o l u s tudent i un 
pētnieki - ar mērķi studēt vai 
veikt pētniecības darbu. Uztu
rēšanās laiks Norvēģijā: 1 - 9 
mēneši. 

* Pētnieki , kuru mērķis ir 
veicināt un organizēt kopējus 
projektus ar Norvēģijas institū
cijām: līdz trim nedēļām. 

Prioritāte tiek piešķirta se
kojošām nozarēm: 

* Vides aizsardzība un vides 
tehnoloģija, īpašu uzsvaru lie
kot uz Z iemeļr ietumkriev i ju 
(ZR Krievija). ' 

* Ekonomika un administrā
cija ZR Krievijā un Baltijas val
stīs. 

* Sociālās zinātnes Baltijas 
valstīs. 

programma 
Norvēģijā 

P i e t e i k u m u v a r a i z p i l d ī t 
individuālie pieteicēji un ari in
stitūcijas no Norvēģijas, kā ari 
no Centrālās un Austrumeiro
pas. Institūcijām/individuāla
j iem pieteicējiem, iesūtot vai
rāk nekā vienu pieteikumu, jā 
pievieno ari saraksts, kurā visi 
pieteicēji sakārtoti prioritējošā 
secībā. Bez tam ir jābūt arī ie
lūguma vēstulei no attiecīgās 
institūcijas Norvēģijā. Bez ielū
guma vēstules pieteikums ne
tiek ņemts vērā. 

Papildus informāciju par šo 
stipendiju programmu varat sa
ņemt Ziemeļvalstu informācijas 
birojā, Rīgā, Basteja bulvārī 14, 
tālr. 7211006 vai 7820089. 

Kontaktpersona: 
Inga Gailīte. 

Pieteikuma formas ir arī LU 
Ārējo sakaru daļā, Raiņa bulv. 
19, 132. telpā. 

Pieteikšanās termiņš: 15. 
jūnijs . 

Programmas mērķis ir veici
nāt sadarbību augstākās izglī
tības un pētniecības j omā starp 
universitātēm, universitāšu ko
ledžām un pētniecības institū
cijām Centrālajā un Austrum
eiropā un atbilstošām institū
cijām Norvēģijā. 

Rūpniecība, privātās institū
cijas un organizācijas arī var 
piedalīties projektos. 

Kļūdas labojums 
"UA" nr. 15 1. lpp . rak- ļ 

ļ stā "Studenti nevar iztikt ļ 
ļ "t ikai no s t ipendi jas ! " 3. ļ 
. r i n d k o p ā n o a p a k š a s . 

jā lasa: ". .netiek mācīta pie 

SOCRATES — Eiropas Savienības 
Programma Izglītībai 

SOCRATES ir ES program
ma sadarbībai izglītības laukā, 
kas pieņemta īstenošanai 1995. 
gada 14. martā. Tā darbojas no 
1995. gada ar kopējo budžetu 
850 miljoni ECU. Tā ir pieeja
ma 15 ES dalībvalstīm, Islan
dei, Lihtenšteinai, Norvēģijai, 
un no 1999. gada arī Baltijas 
valstīm un Slovēnijai. SOCRA
TES turpina un izvērš tās iespē
j a s , kuras bija daudzajās ie 
priekšējās EK un ES program
mās, kuras Latvijai nebija pie
ejamas, t. sk. ERASMUS aug
stākajā izglītībā, LINGUA va
lodu apgūšanā. 

Galvenie SOCRATES mērķi 
un uzdevumi: 

• veidot Eiropas dimensiju 
izglītībā; 

• veicināt labākas Eiropas 
valodu zināšanas; 

• veidot izglītībā starpkultū-
ru mijiedarbību; 

• paaugstināt izglītības kva
l i tāt i , sadarbo jot ies Eiropas 
mērogā; 

• veicināt mācību personāla 
un studentu mobilitāti; 

• sekmēt diplomu, studiju 
periodu un citu kvalifikācijas 
rādītāju atzīšanu; 

• atvieglot atvērtas Eiropas 
telpas izveidi sadarbībai izglītī
bā; 

• sekmēt atklātās studijas 
un tālmācību Eiropas kontek
stā; 

• atbalstīt informācijas ap
maiņu par izglītības sistēmām 
un izglītības politiku. 

SOCRATES ir daļa no pla
šākas stratēģijas, kas paredz 
veicināt mūžilgas mācīšanās 
koncepciju kā atbildi uz izglī
tības un apmācības mainīga
j ā m vajadzībām. 

Sākot ar 1999. gadu LU plā
no i e s a i s t ī t i e s S O C R A T E S 
apakšprogrammā ERASMUS, 
kas iekļauj augstāko izglītību. 

ERASMUS mērķi ir dot augst
skolām iespēju attīstīties vieno
tā Eiropas kontekstā, mācību 
spēkiem papildināt zināšanas 
un dalīties pieredzē, kā ari no
droš ināt s tudentu a p m a i ņ u 
starp Eiropas valstīm. 

ERASMUS ir pieejama visu 
veidu augstskolām, visām aka
dēmiskajām disciplīnām un vi
siem augstākās izglītības līme
ņiem, ieskaitot doktorantūru. 

Finansējumu ERASMUS pro
grammām nodrošina abas puses, 
ko saista līgums, t.i., universitā
tes vai citas augstākās izglītības 
mācību iestādes dažādās valstis. 
LU vadība domā, ka šajā pro
grammā aktivi tiks iesaistīti vi
si Universtitātes dienesti, ne ti
kai ārējo sakaru daļa. Apmaiņa 
notiktu abos virzienos, tas nozī
mē, ka iespējas studēt kādā no 
ārvalstu augstskolām būs ne ti
kai Latvijas studentiem, bet mā
cīties Latvijā varēs ari studenti 
no partneruniverstitātēm. Vies-
studentiem LU centīsies nodro
šināt valodu kursus un lekcijas 
angļu, vācu vai kādā citā valodā 
ar Žirofakultātes starpniecību. 
Diemžēl Latvijai atvēlētā sum
ma nav liela un tā nemainīsies 
atkarībā no dalībuniversitāšu 
skaita. Tas nozīmē, ka, jo vairāk 
augstskolu, tātad arī studentu 
un pasniedzēju, vēlēsies pieda
līties ERASMUS programmā, jo 
mazāka summa tiks piešķirta 
katram individuāli. Tiek plānots 
uzsākt ERASMUS programmas 
docējošā fonda izveidošanu, no 
kura tiktu finansētas talantīgā
ko pretendentu studijas ārze
mēs. Otrs variants, ko apsver LU 
vadība, ir piedāvāt studentiem 
segt daļu no programmas izde
vumiem. Trešais variants ir stu
dējošo kredīta piešķiršana. 

Vēl viena aktuāla problēma, 
kas saistīta ar šo un citām ap
maiņas programmām, ir - kā sa
skaņot studiju programmas un 

kredītpunktu ieskaitīšanu par 
laiku, ko students pavadījis ci
tas valsts augstskolā. Pašlaik 
LU vadība strādā pie šīs problē
mas risinājuma. 

Programmas ietvaros darbo
jas dažādi "tematiskie tīkli", ku
riem LU var pievienoties. Diem
žēl nav pārstāvētas visas jomas, 
tāpēc pastāv iespēja izveidot 
jaunu tematiskā tīkla nozari, 
pieaicinot tā izveidē citas augst
skolas. LU plāno maksimāli iz
mantot tos sakarus, kas gūti sa
darbojoties TEMPUS program
mā, īpaši ar Maincas universi
tāti (Vācija) un Turku universi
tāti (Somija). 

LU tuvākās nākotnes plānos 
ietilpst partneru meklēšana "uz 
dienvidiem" no Latvijas ar mēr
ķi rast lielākas un daudzveidī-
I 

gākas izvēles iespējas studentu 
apmaiņai. 

L a i ' p i e t e i k t o s E R A S M U S 
programmā, jābūt v ismaz 2. 
kursa studentam. Pieteiku
mus var sūtīt uz L U ārējo 
sakaru dalu līdz šā gada no
vembrim, t u v ā k u informāciju 
varat saņemt Akadēmisko Pro
grammu Aģentūrā, Vaļņu ielā 
2 - 503, Rīgā, tālrunis 7223983, 
e-pasts: socrates@apa.lv 

Informācija Internetā: http:/ 
/www .apa.lv/Socrates.html 

IEVA STARE 

Erasmus seminārs 

1 m u m s - Software Inge- 1 

I neering." 
I I 

Pirmdien, 18. maijā pīkst. 
10.00 Latvijas Universitātes 
telpās, Raiņa bulvārī 19 (au
lā) notiks Erasmus program
mas informatīvs seminārs, kurā 
piedalīsies trīs Eiropas Savienī
bas valstu (Austrija, Vācija, So
mija) eksperti, kas iepazīstinās 
ar Erasmus programmu, ar ie
spējām, ko paver līdzdalība šajā 
programmā, ar savu valstu pie
redzi līdzšinējā programmas dar
bībā, ar Institucionālo līgumu sa
gatavošanas procesu. 

Dienas kārtībā: 
Pīkst. 10.00 -12.30 - Plenār

sēde. 
1. Ievadrunas (10 min.). 
2. Socrates programmas kop

skats (10 min.). 
3. Erasmus apakšprogrammas 

vieta un loma. 
3.1. Tematiskie tīkli (20 

min.). 
3.2. Institucionālais līgums 

(80 min.). 
* Studentu mobilitātes orga

nizēšana. 
* Eiropas kredītpunktu pārne

ses sistēmas ieviešana. 
* Docētāju mobilitāte. 
* Intensīvās programmas. 
* Sagatavošanās vizītes. 
* Pasākumi studiju program

mu pilnveidošanai. 
3.3. Studentu mobilitāte (30 

min.). 
Pīkst. 14.00 - 16.30 - Darbs 

trīs darba grupās. 

A. Starptautisko sakaru da-
u darbinieki. Par Institucionā-
ā līguma praktisku sagatavoša

nu (pieteikumu elektronisko for
mu sagatavošanas process) (pīkst. 
14.00 - 16.30). Grupu vada prof. 
Volfgangs Štencels (Vācija). 

B. Dekāni, Erasmus veici
nātāji, katedru vadītāji, mā
cībspēki. Par starpaugstskolu 
līgumiem, par ECTS (pīkst. 14.00 
- 16.00). Grupu vada prof. Josefs 
Leidenfrosts (Austrija). 

C. Studenti. Debates par stu
dentu iespējām, pienākumiem, 
tiesībām, (pīkst. 14.00 - 16.00). 
Grupu vada prof. Juha Ketolai-
nens (Somija). 

Pasākums notiks angļu va
lodā ar tulkojumu latviešu va
lodā. Aicināti visi interesenti 
- mācībspēki, administratīvi 
tehniskais personāls, studen
ti. Par piedalīšanos seminārā, ja 
iespējams, lūdzam paziņot līdz 
14. maijam: pa tālruni - 7223983; 
faksu - 7820171, e-pastu - socra-
tes@apa.lv, vai pastu-Akadēmis
ko Programmu aģentūrai, Vaļņu 
ielā 2, 503. ist , Rīga, LV-1050, ar 
norādi: "Erasmus semināram". 

Par Alpbahas Eiropas integrācijas kursiem 
Nosūtām Jums Eiropas inte

grācijas studiju Vasaras kursu 
programmu un uzņemšanas no
teikumus. 

Kursu bāze atrodas Alpbahā, 
Austrijā. Kursu darb ības laiks: 
13. - 29. augusts . 

Potenciālo Kursu dalībnieku 
uzņemšanas nosacījumi ir detali
zēti uzrādīti pievienotajās anketās. 

Konsultants sniedz sekojošu 
papildus informāciju: 

— kursu valodas izvēle (angļu-
vācu) ir brīva, taču valodas zinā
šanām jāatbilst labam un teica
mam sarunvalodas līmenim; 

— kandidātu skaitu neierobe
žo k l ā t p i e v i e n o t a i s anketu 
skaits; 

— līdzšinējā prakse ir pierādī
jusi, ka pretendēt uz kursu sti

pendiju ir reāli, taču ceļa izdevu
mi jebkurā gadījumā netiek kom
pensēti; 

noformētos pieteikumus lū
dzam sūtīt pēc sadaļā "Anmel
dung" / "Registration' uzrādītās 
adreses. Arī papildus informāci
ju ieteicams saņemt pa šajā sa
daļā uzrādītajiem telefoniem 
(Gudrun Neeb); 

- atzīmju grāmatiņai (ja izglī

tība vēl nav pabeigta) vai diplo
mam ir jābūt tulkotiem vācu vai 
angļu valodā un oficiāli apstipri
nātiem ar mācību iestādes (kated
ras) zīmogu; 

- ieteikuma vēstulei (-ēm) ir jā
būt vācu vai angļu valodā ar ka
tedras vai mācību iestādes vadī
tāja parakstu un zīmogu. 

Strādājošie kandidāti pievieno 

darba vietas rekomendāciju. 
Pielikumā: 6 lapas. 
Ar cieņu, 

ĀRIJS ZĪVERTS, 
Austrijas Goda konsuls 

Kursa aprakstus un pieteiku
ma formas var saņemt LU ārējo 
sakaru daļā (Raiņa bulvāri 19, 
143. telpā). Pieteikumi jānosūta 
līdz 1998. gada 15. maijam. 

mailto:socrates@apa.lv
http://apa.lv/Socrates.html
mailto:tes@apa.lv
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JŪSU ZINĀŠANAI 

Zvejnieka fonda stipendija 
Zvejnieku fonda stipendijas komisija izsludina pieteikšanos uz 

Zvejnieka fonda stipendijām 1998. gadam. Tiks piešķirtas divas 
stipendijas, katra 5000 dolāru apmērā. 

Lūdzam iepazīstināt ar stipendijas nolikumu studentus un aka
dēmiskā personāla locekļus, kā arī sniegt savas rekomendācijas 
spējīgākajiem stipendiju kandidātiem. 

Dokumentus stipendiju konkursam iesniegt Mācību daļā līdz 
1998. gada 12. jūnijam pīkst. 17.00. Vēlāk iesniegtie dokumenti 
netiks izskatīti. 

AIVARS SIMANOVSK1S, 
Zvejnieka fonda stipendijas 

piešķiršanas komisijas priekšsēdētājs 

Nolikums 
1. Zvejnieka fonds dibināts 

1990. gadā ASV. Tā ir no nodok
ļiem atbrīvota organizācija. Zvej
nieka fonds finansē stipendijas ar 
gadskārtējiem, stipendiju finan
sēšanai paredzētiem piešķīru
miem Latvijas Universitātei. 

Zvejnieka fonds piešķir stipen
dijas ar mērķi veicināt Latvijas 
jauniešu studijas ārzemēs maģis
tra vai doktora grāda iegūšanai. 

Zvejnieka fonda stipendijas 
piešķir izcili sekmīgiem LU baka
laura grāda ieguvējiem studiju 
turpināšanai maģistrantūrā vai 
doktorantūrā kādā no ārvalstu 
augstskolām. Priekšroka stipen
dijas saņemšanai ir LU akadēmis

kā personāla locekļiem. 
2. Stipendijas piešķir un pār

rauga Latvijas Universitātes mā
cību prorektora iecelta un apstip
rināta Zvejnieka fonda Stipendi
ju komisija. 

3. Katru gadu, atkarībā no ie
sniegumu skaita, komisijas dotā 
pretendentu vērtējuma un Zvej
nieka fonda piešķirto līdzekļu ap
joma, tiek piešķirtas viena vai vai
rākas stipendijas $ 5000 - 25 000 
apmērā. 

4. Stipendiju piešķir uz vienu 
gadu. Priekšroka nākošā gada sti
pendijām ir iepriekšējā gada sti
pendiātiem sekmīgai uzsākto stu
diju pabeigšanai. 

75th Anniversary Scholarships 
to Finland during the Academic 

Year 1 9 9 8 - 9 9 

5. Stipendiātiem, kas Zvejnie
ka fonda stipendijas saņēmuši 
vairāk nekā vienu gadu, ir pienā
kums no sekojošiem pieciem ga
diem - vismaz trīs gadus nostrā
dāt Latvijas Universitātē. 

6. Izsludinot un piešķirot stipen
diju, obligāts nosacījums ir pilnīga 
atklātība. Stipendijas nolikums 
tiek publicēts "LU Vēstnesī" un 
"Universitātes Avīzē". "LU Vēstne
sī" un Universitātes Avīzē" izslu
dina dokumentu iesniegšanu un 
publicē stipendijas piešķiršanas ko
misijas lēmumu. 

7. Fakultātes (patstāvīga insti
tūta) Dome, Studentu padome, 
mācību prorektors, zinātņu pro
rektors vai students individuāli 
iesniedz pieteikumus uz noteikta 
parauga veidlapas Zvejnieka sti
pendijas piešķiršanas komisijai 
līdz katra gada 15. jūnijam. 

8. Stipendiju komisija izskata 
iesniegumus un izlemj jautājumu 
par stipendijas piešķiršanu līdz 
katra gada 1. jūlijam. 

9. Iesniegumam jāpievieno: 
9.1. izraksts no studiju kartes; 
9.2. detalizēts studiju plāns 

kādā no ārvalstu augstskolām; 
9.3. rekomendācijas, no ku

rām vismaz vienai jābūt no LU; 
9.4. publikāciju saraksts un 

dokumentu kopijas (ja tādas ir) 
par piedalīšanos zinātnisko dar
bu u. c. konkursos. 

10. Stipendija tiek izmaksāta 
katru ceturksni. Priekšnotei
kums stipendijas izmaksas uz
sākšanai ir attiecīgās augstsko
las apliecinājums par stipendiā
ta imatrikulāciju. 

11. Divas reizes gadā: 1. mar
tā un 1. septembri stipendiāts ie
sniedz Zvejnieku fonda Stipendi
jas komisijai pārskatu par sava 
darba rezultātiem, pievienojot at
tiecīgās augstskolas apstiprinātu 
sertifikātu (transkriptu). 

12. Latvijas Universitāte līdz 
katra gada 31. decembrim ie
sniedz Zvejnieka fondam finansu 
līdzekļu pieprasījumu nākama
jam gadam, uzrādot pieprasāmo 
līdzekļu izlietošanas nolūku un 
vajadzības pamatojumu. 

13. Latvijas Universitāte līdz 
katra gada 31. decembrim ie
sniedz Zvejnieka fondam pārska
tu par iepriekšējā gadā piešķirto 
finansu līdzekļu izmantošanu. 

14. Zvejnieka fonds nepieļauj 
stipendiju piešķiršanu stipendijas 
komisijas locekļiem, kā ari viņu 
tuvākiem ģimenes locekļiem. 

Higher Education Support 
Program (HESP) 

The Finnish Government scholarship programme for the 75th an
niversary of the independence of the Baltic States was launched in 
1993. In this programme the Finnish Centre for International Mobi
lity CIMO announces scholarships to be applied by post-graduate 
students and young researchers, who wish to pursue studies and/ 
or research at a Finnish university department/research institute 
during the academic year 1998-99. The scholarship programme is 
open to all academic fields. 

Application forms and deadlines 
for CIMO's application forms, please contact International Offi

ce at your university. 
Completed applications should be submitted to international Of

fice (19 Raina Blvd., room 143) at the University of Latvia before 
4.06.1998. ' 

CIMO's application form (or a copy of it) must be used as the basic 
of the application supplemented with the necessary annexes mentio
ned below. The language to be used in the application is either En
glish or Finnish. 

Call for research proposals on 
TRENDS IN RESEARCH IN 

THE SOCIAL SCIENCES AND 
HUMANITIES IN CENTRAL 
AND EASTERN EUROPE 1992 
- 1 9 9 6 

The work of the Research 
Support Scheme, Prague 
(RSS) 

HESP has decided to fund a 
research project which will exa
mine and evaluate RSS's expe
rience against the general back
ground of social sciences and hu
manities research in the region 
over this period, with a view to 
assessing 

• the state of such research 
in Central and Eastern Europe 
in the 1990s, and 

• its evolution in response to 
the changing economic, social, 
political and cultural context in 
the region and to institutional 
changes (including the arrival of 
new sources of research fun
dinglike RSS itself). 

The design of the research 
will be a matter for the propo
sers, but will in any event be ex
pected to include the following 
four elements: 

• Analysis of research inte
rests of applicants, as disclosed 
by a survey of research propo
sals; 

• Analysis of the changing 
state of the relevant disciplines, 
as disclosed by approaches in the 
proposals; 

• Country-by-country analy
sis of interests and approaches, 
against the background of var
ying national academic and eco
nomic conditions; 

• Analysis of how the results 
of RSS-funded research have 
been disseminated in different 
disciplines and countries, and 
with what effect. 

The chosen researchers) will 
work with a small steering 
group, including members of the 
RSS Committee and external 
members, including a represen
tative of HESP. They will have 
access to RSS data as determi
ned by the steering group. 

No specific form of application 
is prescribed, but the proposal 
should include the following in

formation: 
full personal details; evaluation 

of the feasibility of the general pro
ject goals, as stated above as pro
posals to the design of the research 
project (methods); indication of the 
proportion of working time; provi
sional costing for the proposal; all 
costs associated with staying in Pra
gue; names, addresses and telepho
ne/fax numbers of two referees who 
can provide a confidential asses
sment of the quality of the proposal 
and capacities of the researcher(s); 
proposed date of commencement of 
the research. 

Academic subjects: 
Art and Architecture, Econo

mics, Education, European Studies, 
History, Human Ecology and Sus
tainable Development, Law, Lin
guistics, Literature, Philosophy, Po
litical Science, Social Policy, Social 
Psychology, Sociology, Urban and 
Population Studies. 

RSS Committee may decide on 
specific priorities within the above 
disciplines for each year. 

THE PROPOSAL MUST BE 
WRITTEN IN ENGLISH. 

The final date for receipt of ap
plication (in 5 copies, mailed to the 
RSS office Bartolomejska 11,11000 
Prague 1, Czech Republ ic ) is 
30 June 1998. 

Interviews of short-listed appli
cants will be held in Prague on 16 -
17 September, 1998. Expense for in
terview will be covered by the RSS. 
Applicants may expect to learn 
whether they have been short-lis
ted not later than 3 weeks before 
the interview. 

Applicants must be prepared to 
commence work on the project by 1 
November 1998 at the latest. 

Total funding available for the 
project will not exceed US $80,000. 

In the selection procedure the 
RSS will give preference to propo
sals coming from researchers who 
are under 45. Priority will be gi
ven to individuals and groups from 
Central and Eastern European 
countries. 

This notice appears on the world 
wide web at http://www. rss.cz 

Papildus informāciju interesen
ti var saņemt "Universitātes Avī
zes" redakcijā. 

Unikālā bibliotēka Rīgas centrā 
Atjautīgie "Universitātes Avī

zes" lasītāji jau saprot, ka šī bib
liotēka atrodas Basteja bulvāri 
14, otrajā stāvā Ziemeļvalstu in
formācijas biroja paspārnē. Bib
liotēka ir unikāla tāpēc, ka tieši 
šeit ir maksimāli daudz informā
cijas par Ziemeļvalstu vēsturi, 
ģeogrāfiju, ekonomiku, patērētā
ju tiesībām, lauksaimniecību, 
zivsaimniecību, darba vidi, li
kumdošanu, sociāliem un dzimu
mu līdztiesības jautājumiem. 

Bibliotēkas kopējo informāci
jas fondu sastāda bibliotēka sa
vā klasiskajā nozīmē, kā arī iz
veidotā datu bāze, kas ir izman
tojama ar datora palīdzību. 

Bibliotēkā atrodamās grāma
tas nav tikai Ziemelvalodās, treš-
daļa no tām ir angļu valodā, kā 
arī latviešu un krievu valodā tul
kotas. Vērā ņemams fakts - bib
liotēkā ir visas Ziemeļu ministru 
padomes un Ziemeļu padomes iz
devniecību izdotās grāmatas (ša
jā zinā tā ir vienīgā Latvijā). Bib
liotēkā ir arī ļoti daudz materiā
lu ar Ziemeļvalstu statistiska
jiem rādītājiem dažādās nozarēs, 
kā arī lieliskas grāmatas, kur ir 
salīdzinātas visas Ziemeļvalstis 
savā starpā. Pēdējā laikā ļoti pie

prasīti ir materiāli ar salīdzino
šiem datiem par Ziemeļvalstīm 
un Baltiju. Jāmin, ka no tradi
cionālās bilotēkas šī atšķiras ar 

i 

salīdzinoši nelielo dailliteratū-
J 

ras klāstu. To savukārt var da
būt stāvu augstāk - Ziemeļval
stu bibliotēkā, ar kuru birojam 
ir laba sadarbība. 

Bez grāmatām bibliotēkā var 
dabūt videokasetes, kas galve
nokārt ir ar tematisku ievirzi 
(ģeogrāfija, ceļojumi, māksla, 
mūzika u.c.); kompaktdiskus ar 
dažādu popmūzikas grupu ie
rakstiem, klasisko mūziku, ar 
džeza grupu ierakstiem, kā ari 
ar Ziemeļvalstu tautas mūziku. 
Bibliotēkā ir liela laikrakstu un 
žurnālu izvēle, kas, operatīvi at
gādāti, satur svaigāko informā
ciju par Zviedriju, Dāniju, Nor
vēģiju, Somiju un Islandi, kā ari 
pat par Fēru salām un Grenlan-
di. 

Otra, ļoti ievērojama biblio
tēkas daļa, ir datorizētā datu 
bāze, kā arī milzīgais informā
cijas daudzums, izmantojot In-
ternetu. Ar tā palīdzību var iz
mantot dažādas Ziemeļvalstu 
datu bāzes un saņemt visdažā
dāko informāciju par Ziemeļval

stīm, kā arī iepa
zīties ar studiju ie-
spē jām Z iemeļu 
mācību iestādēs. Lai ra
cionāli plānotu savu laiku, ir lū
gums rezervēt Interneta lietošanas 
laiku vienu stundu pēc kārtas, bet 
ne vairāk kā divas stundas dienā. 

Lai visu augšminēto varētu iz
mantot, ir jākļūst par bibliotēkas 
lasītāju. Tam ir nepieciešami jūsu 
personas dati un viss! Nav jāmak
sā ne biedra nauda, ne nauda par 
materiālu ņemšanu uz mājām. 
Maksimālais grāmatu izsniegša
nas termiņš - 4 nedēļas; kompakt
disku un videofilmu izsniegšanas 
termiņš - 1 nedēļa. 

Kad esi kļuvis par bibliotēkas 
lasītāju, vari no jebkura datora, 
kas pieslēgts tīklā, izmantot jau 
sakārtotu informāciju par visām 
Ziemeļzemēm, izmantojot Ziemeļ
valstu informācijas biroja mājas 
lapu - http://www.nord.lv. 

Bibliotēka strādā pirmdien, otr
dien, ceturtdien, piektdien no 10 
līdz 21. Atrodas Basteja bulvāri 14, 
otrajā stāvā; e- pasta adrese: 
nordbibl@acad.latnet.lv 

ANDRIS ŠIROVS 

http://www
http://rss.cz
http://www.nord.lv
mailto:nordbibl@acad.latnet.lv
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studentu padomes lapa 
Latvijas Studentu apvienība iestājas 

Eiropas Studentu apvienībā 
No 19. līdz 25.aprīlim Maltā 

notika kārtējā Eiropas Studentu 
apvienības (ESIB) valdes sēde un 
seminārs "Augstākā izglītība 
starptautiskajā perspektīvē" . 
Latvijas Studentu apvienībai 
(LSA) šī gan nebija pirmā reize, 
kad tā piedalās ESIB organizēta
jās tikšanās reizēs. Ceļu uz iestā
šanos šajā starptautiskajā orga
nizācijā LSA sāka pirms diviem 
gadiem, taču šoreiz sēde bija īpa
ši svarīga, jo dalībvalstu organi
zācijas gandrīz vienbalsīgi pieņē
ma lēmumu LSA uzņemt par 
pilntiesīgu Eiropas Studentu ap
vienības biedru. 

ESIB ir starptautiska studentu 
organizācija, kas apvieno Eiropas 
valstu nacionālās studentu organi
zācijas. Šobrīd tajā ir 27 organizā
cijas no 25 valstīm, kas pārstāv ap
tuveni 5 miljonus studentu Eiro
pā. ESIB ir dibināta 1982.gadā, un 
tās galvenais uzdevums ir aizstā
vēt un veicināt studentu izglītības, 
sociālās, ekonomiskās un kultūras 
intereses Eiropā. 

ESIB funkcijās ietilpst: 
J pārstāvēt nacionālās stu

dentu organizācijas attiecīgās Ei
ropas institūcijās; 

S apkopot un izplatīt informā
ciju par dažādiem augstākās izglī
tības jautājumiem; 

s organizēt pasākumus - se
minārus, konferences, kampa
ņas u.c. 

S izstrādāt dažādus doku
mentus un rezolūcijas, pamatojo
ties uz biedru jeb nacionālo stu
dentu organizāciju ieteikumiem. 

Latvijā ir aptuveni 50 tūkstoši 
studentu, kas mācās vairāk nekā 
30 gan valsts, gan privātajās 
augstkolās. Latvijas Studentu ap
vienība savukārt ir "jumta orga
nizācija" augstskolu studentu pa
domēm jeb pašpārvaldēm. LSA 
šobrīd apvieno pāri par 20 augst
skolu studentu organizācijas. 

Lai kļūtu par ESIB biedru, or
ganizācijām, kas kandidē, ir jā
atbilst vairākiem kritērijiem, to 
starpā: 

^ organizācijas pārvaldes in
stitūcijas tiek vēlētas un tās dar
bojas atbilstoši demokrātijas prin
cipiem; 

S tās vada studenti; 
•/ tās ir atvērtas ikvienam 

studentam, neņemot vērā politis
ko pārliecību, sociālo piederību, 
reliģiju, rasi, seksuālo orientāciju 
u. tml. 

S tām ir jābūt autonomām un 
neatkarīgām lēmumu pieņemša
nas procesos; 

S tās ir reprezentatīvas; 
S tās aktivitātes atbilst ESIB 

mērķiem un uzdevumiem. 
Lai gan LSA praktiski atbilst vi

siem šiem kritērijiem, nopietnas 
diskusijas un daudz jautājumi bija 
par situāciju lielākajā mūsu valsts 
universitātē - Latvijas Universitā

tē. LU Studentu padomes vēlēša
nās var piedalīties tikai Latvijas pil
soni. Šī situācija ir izveidojusies tā-
dēj, ka LU Studentu padome tika 
dibināta pirms Otrā pasaules kara 
un tās Satversme pēc neatkarības 
atjaunošanas pamatotu iemeslu dēļ 
nav mainīta. Taču cerams, ka drīz 
LSA vairs nesaņems pārmetumus 
no Eiropas kolēģu puses par stu
dentu tiesību nerespektēšanu vēlēt 
un tikt ievēlētiem Latvijas studen
tu organizācijās. 

Līdz ar LSA iestāšanos ESIB, 
Latvijas augstskolu studentu pa
domēm (pašpārvaldēm) un tās 
biedriem ir iespēja piedalīties da
žādos izglītojošos semināros par 
jautājumiem, kas skar gan aug
stāko izglītību, gan studentu in
tereses, iegūt un apmainīties ar 
informāciju ar vismaz 25 valstu 
studentu organizācijām, aizstāvēt 
studentu intereses un piedalīties 
lēmumu pieņemšanas procesos 
dažādās Eiropas Savienības, Ei
ropas Padomes, ANO un UNES
CO institūcijās. 

Līdz ar Latvijas un Lietuvas 
studentu apvienības iestāšanos 
ESIB visas trīs Baltijas valstis ir 
kļuvušas par šīs starptautiskās 
organizācijas biedriem. Tas ļauj 
LSA vēl aktīvāk iesaistīties starp
tautiskajos procesos, kā ari neap
šaubāmi ceļ gan Latvijas, gan Bal
tijas valstu prestižu Eiropā. 

INGA SAMOVTČA, LSA 

Augstskolās viesis no Zviedrijas 
No 14. līdz 17. aprīlim projek

ta "Zviedrijas jaunatnes organi
zāciju apmaiņa - Latvija - Zvied
rija" ietvaros, Latvijas Studentu 
apvienību apciemoja kolēģis no lī
dzīgas studentu organizācijas 
Zviedrijā "SACO" - studentu pro
fesionālo apvienību asociācijas, 
kurā ir iestājušies aptuveni 410 
000 potenciālie darba ņēmēji pēc 
augstskolu beigšanas un kas ar 
darbu ir nodrošinājusi 10 procen
tus šīs valsts strādājošo. Šīs vi
zītes mērķis bija atrast šiem pār
stāvjiem sadarbības organizāci
jas Latvijā. 

Viesis vēlējās iepazīties ar aug
stākās izglītības sistēmu Latvijā, 
interesējās par pieprasītākajiem 
studiju virzieniem un par darba 
iespējām pēc studiju beigšanas. 
Viņš bija izbrīnīts, ka pašlaik ak
tuālākie studiju virzieni Latvijā ir 
saistīti galvenokārt ar biznesu, 
ekonomiku un jurisprodenci, tur
pretī pie viņiem augsti kotējas 
skolotāja, ārsta, arhitekta un ar 
tehniku saistīta augstākā izglītī
ba. 

Vēl mēs daudz stāstījām par 
studentu organizācijām kā LSA, 

tās valdes darbu, galvenajām ak
tualitātēm, darbības jomām, pa
domēm, pašpārvaldēm Latvijā, 
bet viesis mums centās izskaidrot 
nedaudz sarežģīto studentu orga
nizāciju tīklu Zviedrijā. Atklājās, 
ka ne tikai Latvijā cilvēkiem 
trūkst motivācijas, lai iesaistītos 
šāda tipa organizācijās, bet ari 
zviedru organizācijām liela pro
blēma ir cilvēku resursu piesais
tīšana. 

Saulainajā trešdienā caur-
skrienot apskatījām LU Ģeogrā
fijas fakultātes ģeoloģijas izstā
di, Mākslas akadēmijā mūsu acis 
priecēja skulptūras un oriģinālo 
mākslas darbu izstāde, bija ie
spēja aplūkot Banku augstskolas 
telpas - kamīnzāli, bibliotēku, 
datorklasi un citas auditorijas. 
Ļoti patīkamu ekskursiju pa sa
vu augstskolu un tikšanos ar tās 
prorektoru, kurš zviedru studen
tam sarunā atklāja patieso ainu 
Latvijas augstākajā izglītībā, no
organizēja Rīgas Ekonomikas 
augstskola. Prorektors cer, ka ne
kad nebūs tā, ka viņu augstsko
lā varēs nopirkt eksāmenus, uz
pirkt pasniedzējus. Tālo ciemiņu 

ar kafiju un cepumiem neattei-ļ 
cās uzņemt RTU Studentu par
laments. Sīku un detalizētu in
formāciju par RTU vēsturi, pro
fesionālās izglītības specifiku, 
studiju gaitu, darba iespējām pēc ļ 
studiju beigšanas sniedza zināt
ņu prorektors. Par spīti LSA tel
pās intensīvi notiekošajiem re
monta darbiem, mēs nenocietā-
mies un izrādījām arī tās. Jāpie
min, ka arī Latvijas lielākās 
augstskolas - Latvijas Universi
tātes - Studentu padome izrādī
ja atsaucību šajā pasākumā un 
labprāt izrādīja LU galveno ēku, 
pastāstot par Universitātes vēs
turi un pašreizējo darbību. 

Liels prieks bija par iespēju 
iesaistīt ari kādu reģionālo augst
skolu, proti, Ventspils augstsko
lu, pēc nostāstiem - mūsu valsts 
bagātāko augskolu. Pateicoties 
ventspilnieku nesavtīgai viesmī
lībai, apskatījām studentu dzī
vokļus. Par tiem jau varētu rak
stīt daudz un tikai labu. Laika 
trūkuma dēļ neredzējām moder
no sporta halli. Pati augstskolas 
ēka ļoti iespaidīga, bet tomēr 
nešķiet vēl apdzīvota. Nākotnē 
skolas parkā būs pašiem savs gol
fa laukums un vēl daudz kas cits, 
un tas viss būšot un jau ļoti drīz. 
Vakars tika pavadīts studentis-
kā gaisotnē un visbiežāk dzirdē
tais sauklis bija SKOL! Zviedru 
studentam šis vakars bija pār
baudījums savai izturībai. Tomēr 
gods godam turējās. Arī Zviedri
jā studenti tusiņus uztver kā 
sportu, kurš vairāk izdzers un tad 
vēl būs spējīgs apmeklēt lekcijas. 

ANDA ĀBOMA, 
Latvijas Kultūras akadēmija; 

INGA UVAROVA, 
Banku augstskola; 

GUNDEGA DIČEVA, 
Latvijas Universitāte. 

Jautājumu krustugunis 
Lai "UA" un it īpaši Studentu pado 

mes lapas lasītāji uzzinātu ko vairāk 
par nule pie darba ķērušos Studen
tu padomes lapas gatavotāju Ritva
ru Eglāju, viņš laipni piekrita atbil
dēt uz savu kolēģu jautājumiem par 
dažādām dzīves jomām. 

Patiesi godīga studente Gundega 
Dičeva: Kas tevi saista Universitātē, 
ka tu šeit tik ilgi uzturies? 

R.E.: Šis jautājums ir ļoti aktuāls. Gal
venie saistītāji ir parādi - pret fakultāti, 
valsti, partiju un studentiem. Vēl var pie
minēt vēlmi un baudu - attiecībā uz lietu 
ietekmēšanu vēlamā virzienā. 

Priekšsēdētājs Uģis Melders: Kas ir 
tavs iecienītākais ēdiens? 

R.E.: Pazīstu tevi kā izslavētu rīmu, tā
pēc par tādu jautājumu nebrīnos. Teicams 
ēdiens ir maizes zupa - tāda, k a karote ie
durta paliek stāvam. Uzdzert varētu iesa
lu vai tomātu sulu. 

Dievcilvēks Diāna Līga Līdaka: Vai 
ir partija, kuras pasākumā tu neesi bi
jis? 

R.E.: Jā, protams - Sieviešu partija un 
Krievu partija. No partijām, k a m ir frakcija 
parlamentā, gan laikam tādu nebūs. 

Meža brūnais Mārtiņš Lācis : Kāpēc tu 
izvēlējies studēt ģeogrāfos? 

R.E.: Dabaszinātnes ir sena kaislība. Tā ka 
jau 8.klasē nešaubījos par savu izvēli. Tur arī 
esmu palicis. 

Livonietis Andris Geidāns: Va i tu māki braukt ar lai
vu "Plastikāts-2"? 

R.E.: Nē, neesmu ij mēģinājis un par tādu laivu vispār ne
liekos ne zinis. 

Krāsaini slavenais Edgars Melnis: K a d tu mani pa
laidīsi pie "kveika'7 

R.E.: Kad pats būšu beidzis. 

LIELAIS SPORTS 

Beidzies krosu laiks 
Aprīlī tradicionāli notiek da-

Sžādas sacensības krosā, un ta-
»jās allaž ar labiem panākumiem 
'piedalās arī LU studenti. 

16. aprīlī daudziem zināmajā 
Šmerļa mežā pie Infekcijas slim
nīcas risinājās Latvijas Univer
sitātes kausa un Lielās Balvas 
izcīnās sacensības krosā. Vīriem 
trīs kilometros pārliecinoši uzva
rēja VSI pārstāvis, daudzkārtē
jais Latvijas čempions vieglatlē
tikā Mārtiņš Alksnis, tālākajās 
vietās atstājot Guntaru Baltgai-
li (Ekonomikas un vadības fakul
tāte) un Lauri Leju (Juridiskā fa
kultāte). Savukārt sievietēm vie
na kilometra distancē visas sān
censes aiz muguras atstāja Ieva 
Zunda (Ekonomikas un vadības 
fakultāte), otrā Vineta Rolmane 
(Vēstures un filozofijas fakultā
te), bet trešā Zanna Logina (Fi
zikas un matemātikas fakultāte) 
LU kausa izcīņā konkurencē vī
riem pirmie VSI, otrie - Ģeogrā
fijas, bet trešie - Ekonomikas un 
vadības fakultātes skrējēji. Mei
tenēm toties ekonomistes un va-
dībnieces bija pirmās, tālāk Pe
dagoģijas un psiholoģijas un Ģeo
grāfijas fakultātes komandas. 

Latvi jas Univers i tātes k o 
mandas galvenā skrējēju "apvie
notajā" Ilmāra Āboliņa vadībā 
sekmīgi piedalījās arī Rīgas pil
sētas čempionātā krosā, kas no
tika nedaudz tālāk Šmerlī uz 
Juglas pusi aiz Sporta Pedago
ģijas akadēmijas. Vīriešu ko 
manda ieņēma pirmo, bet sievie
šu - otro vietu kopvērtējumā. 
Individuāli 3000 m distancē ne

apšaubāms bija Mārtiņa Alk
šņa pārākums (8 min. 16 sek.). 
Lauris Leja un Guntars Balt-
gailis šajās sacensībās startē
ja junioru konkurencē un ieņē
ma abas pirmās vietas (attie
cīgi 8 : 47 un 8 : 59). Sieviešu 
konkurencē Vineta Ro lmane 
1500 m distancē izcīnīja otro 
vietu (rezultāts 5 min. 10 sek.), 
bet juniorēm uzvarēja VSI stu
dente Ilona Orlovska (5 : 57), 
bet trešā palika Vēstures un fi
lozofijas fakultātes studente 
Ilona Zaiceva (6 : 32). 

Visbeidzot, mūsu, ja tā var 
teikt, elites vīri Latvijas Uni
versitāti lieliski pārstāvēja arī 
tradicionālajā Akmens skrējie
nā Rīgā, Tēlnieku parkā, kas 
vienlaikus ir arī Latvijas meis
tarsacīkstēs krosā. Vīriem bi
ja jāskrien astoņi kilometri un 
atkal nekādas cerības uz uzva
ru k o n k u r e n t i e m neats tā ja 
Mārtiņš Alksnis (26 min. 14 
sek.) , uzvarot otro gadu pēc 
kārtas. Tas nozīmē, ka Mārti
ņa vārds atkal tiks iekalts ak-
menī un, cerams, ne pēdējo rei
zi! Junioru konkurencē otro un 
trešo vietu ieņēma lielākie mū-
su krosa aktīvisti Lauris Leja 
un Guntars Baltgailis (28 : 32 
un 29 : 06), bet starp vīriem vi
ņi bija attiecīgi 5. un 8. vietā. 

Nu pa mežiem un parkiem 
skriets diezgan un mūsu viegl
atlēti varēs atkal sacensties 
stadionos un priecēt savus at
balstītājus ar jauniem panā
kumiem. 

JURIS VALDOVSKIS 
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Kopš iepriekšējas 
"UA" iznākšanas di
vas fakultātes - F / Z -

MATI un EKONOMI 
- piedzīvojušas gada lielāko noti
kumu - fakultātes dienas. Abuviet 
vēlēja fakultātes studentu padomi, 
fizmatu gājiens no galvenās LU 
ēkas uz Zeļļu ielas mītni izpelnījās 
plašas sabiedrības ievērību, eko
nomi raustījās ekonomu drudzī, 
bet par šiem svarīgajiem notiku
miem lasiet atsevišķos rakstos. 

FILOLOĢES 4.maijā devās ap
stiprināt fakultātes domē savas 

Studentu padomes nolikumu, kas 
arī izdevās. Tas pavēris ceļu uz 
vēlēšanām vēl šajā semestrī. Pēc 
neoficiālām ziņām, kārtīgu aktīvis
tu ir tikai trīs, tomēr ievēlēs vis
maz desmit, to skaitā pat kādu 
vīrieti. Ir arī sliktas ziņas: to
pošajai fakultātes Studentu pado
mei joprojām nav savu telpu, tā
pat nav skaidrības par žurnāla 
"Vārti" nākšanu klajā. 

ĢEOGRĀFI aprīļa un maija 
mijā piedalījās kārtējā Ģeorallijā, 
šoreiz pa Tirzu. Par to vairāk-at
sevišķā rakstā. 

ĶĪMIĶI gatavojas Ķīmiķu die
nām, kas paredzētas ap 14.-
16.maiju. Būs gan svinīga at
klāšana, gan balle, gan sports, gan 
atrakcijas, gan atklātā stunda, gan 
nakts pasākums Brīvdabas muze
jā, gan viss kas cits. 

PEDAGOGI atklājuši, ka līdz 
ar siltā laika atnākšanu modušies 
ne tikai stādiņi, bet arī sievietes. 
Taču staigājot tās joprojām pie
klājīgi ģērbtas. 

BIOLOGUS siltuma vilnis ie
tekmējis tādējādi, ka visa rosība lie
lā mērā pārvietojusies uz tuvīno 

parku, kur ņipri cilvēciņi spieto. 
VĒSTURNIEKI nosvinējuši Si-

sitas ieiešanu 
^j\A/\^ trešajā gadu des-

•§ VFF £ mitā, ar ko arī mēs 
JE varam viņu ap-

^ - V W ^ sveikt. Lai izvairī
tos no neveselīgas kon

kurences un kreisu tipinu 
iekļūšanas fakultātes pašpār
valdē, nolemts pašpārvaldes 
vēlēšanas vispār nerīkot. Tā vie
tā jaunus aktīvistus noskatīs īpašā 
seminārā maija vidū un vēlāk 
kooptēs pašpārvaldes rindās. 

Kaislības Studentu padome 
Otrdien, 28.aprilī LU Studentu 

padome sprieda 
• kas būs studentu pārstāvji 
jaunajā LU Senātā, 
• kas būs jaunais Studentu 
padomes lapas veidotājs 
"Universitātes Avīzē", 
• vai notiks locekļu maina 
Apvienotajā korporāciju listē, 
• kāds būs LU SP līgums ar 
Universitāti. 

Pēc jaunās LU Satversmes 
studentu skaits LU Senātā sama
zināts no desmit līdz septiņiem. 
Tātad trīs līdzšinējiem senatoriem 
bija jāšķiras no februārī ieņemtās 
vietas. Pēc neilgas apspriešanās tapa 
atrasti trīs brīvprātīgie, un sāpīgā 
balsošana, ko mest laukā, nenotika. 
Turpmāk studentu pārstāvji Senātā 
būs Voldemārs Burģis, Ritvars 
Eglājs, Diāna Līga Līdaka, Ildze 
Straume (visi - Nacionālā ap
vienība), Mārtiņš šaško (Patiesi 
godīgi studenti), Jānis švinskis un 
Didzis Ustups (abi - Kosmosa no
slēpumu zinātājs). 

Pēc neoficiālām konsultācijām, 
kurās studentu pārstāvi piekrita 
atbalstīt ari līdzšinējais LU Senāta 
priekšsēdētājs Elmārs Grēns, pir
majā jaunā Senāta sēdē Voldemāru 
Burģi izvirzīja Senāta priekšsē
dētāja vietnieka amatam. Pavisam 
tika izvirzīti septiņi kandidāti, bet 
Voldemārs ieguva ceturto lielāko 

balsu skaitu, j o trīs pretendenti 
atsauca savu kandidatūru. Paldies 
visiem septiņiem nezināmajiem, 
kas atbalstīja mūs! (Balsošanabija 
aizklāta.) Tikai Nacionālās apvie
nības pārstāvju ierašanās Senāta 
sēdē vēlreiz apliecināja, kas ir 
nopietnākais kandidātu saraksts 
Studentu padomē. 

Reiz jau palaidis līdzīgas bau
mas, LU SP sēdē negaidīti no 
Studentu padomes lapas veidotāja 
amata atteicās Didzis Ustups, kura 
rokās Studentu padomes lapa 
kļuvusi par iecienītu lasāmvielu 
kopmītnēs, fakultātēs un citās stu
dentu uzturēšanās vietās. Vakanci 
vēlējās aizpildīt divi Nacionālās 
apvienības pārstāvji - Voldemārs 
Burģis un Ritvars Eglājs. Tā kā 
mierizlīgumu viņi nespēja panākt, 
LU Studentu padomei bija jābalso. 
12:7 - tāds bija Ritvara pārsvars. 
Voldemārs tomēr pieprasīja pār
balsot, turklāt aizklāti. Nu Ritvara 
pārsvars bija vairs 9:7, bet Volde
mārs cienīgi atzina savu zaudē
jumu. 

Attiecībā uz līgumu ar LU, 
visiem ij nedzirdot, nolēma nedēļu 
gaidīt priekšlikumus tā precizē
šanai. Jāpateicas Juristu saraksta 
pārstāvjiem, kas beidzot sagatavo
juši patapinājuma līgumu par LU 
SP telpu izmantošanu Raiņa 
bulvāri 19-126. 

Netika panākta vienprātība 
jautājumā, kas īsti ir korporāciju 
pārstāvji LU Studentu padomē. 
Proti, Apvienotās korporāciju lis
tes līderis Uvis Lapsiņš nav ie
radies divās LU SP sēdēs pēc 
kārtas un nav ari rakstveidā lūdzis 
attaisnot kavējumus. Pēc LU SP 
kārtības ruļļa, tas nozīmē auto
mātisku izstāšanos no tās. Sēdē 
bija ieradies gan pats Uvis, gan 
nākamais korporāciju kandidāts 
Ģirts Kehris. Uvis diemžēl nekā
dus sīkākus paskaidrojumus ne
sniedza un pameta sēdi, bet turp
mākajā lemšanā piedalījās Ģirts, 
kaut viņa locekļa pilnvaras formāli 
netapa apstiprinātas. Pēc sēdes 
Uvja kolēģe Vēstures un filozo
fijas fakultātes studentu pašpār
valdē Laura Kellija paziņoja, ka 
Uvis rakstveida paskaidrojumu 
iesniedzis priekšsēdētājam Uģim 
Melderam, kas to pazaudējis. Uģis 
savukārt sēdē piedalījās tikai dažas 
minūtes, taču ne šajā laikā, ne ari 
iepriekšējās LU SP un prezidija 
sēdēs nekā nebilda par tādu 
nolaidību. Tā kā vairāki LU SP 
locekļi uzskata, ka Uvis ir gana 
labs cilvēks, lai paliktu padomē, 
lieta joprojām nav pabeigta. 

RITVARS EGLĀJS 

Atkal basketbola kaislības LU 

28. aprīlī noslēdzās LU kausa izcī
ņa basketbolā, kur vīriešu konkuren
cē visādiem veidiem savu godu aiz
stāvēja 8 fakultātes. 

Turnīrā par godalgotajām vietām 
izvērsās negaidīti nežēlīga cīņa, proti 
spēlē par 3. vietu tikās ĶĪMIĶU un 
FIZMATU komandas. Ķīmiķu kaujas-
spēku vairoja prāvais atbalstītāju 
pulks. Anonīmie ziņotāji ziņoja, ka zā
lē notiek dzimšanas dienas svinības, 
kurām par godu sarīkots basketbols. 
Tomēr smagā bezkompromisa cīņā uz
varu guva un "Rīgas" šampanieti dzē
ra FIZMATI. Apsveicam viņus ar go
dam izcīnīto 3.vietu. 

Tad notika ari spēle par 1. vietu. Ta

jā sacentās JURISTU un EKONOMI
KAS UN VADĪBAS fakultāšu koman
das. Tomēr ņajā spēlē izpalika mazā 
fināla kaislības, jo nospiedošu 20 
punktu pārsvaru EV fakultātes studenti 
jau bija guvuši 5. minūtē. Juristi gan 
centās aizbildināties ar vairāku vadošo 
spēlētāju trūkumu, tomēr nezināmu ie
meslu (laikam gan tieši tādu pašu kā 
juristiem) dēļ, ari EV komanda nebija 
pilnā sastāvā. Pēc spēles ari plūda šam
panietis, tomēr ari tas vēl nebija viss... 

Turnīra kulminācija kā katru gadu 
bija superfināls par LU čempionu ti
tulu, kurā 1 .vietas ieguvēj;, t.i., EV cī
nījās ar VSI komandām. 

Šajā spēlē no 1. līdz pat pēdējai mi

nūtei nevarēja prognozēt iznākumu, jo 
rezultāts auga ļoti ātn un vienmērīgi. Sā
kumā vadībā izvirzījās VSI un, pārtrau
kumā ejot, bija nodrošinājuši sev 8 punk
tu pārsvaru, kas ļāva viņiem uzelpot vieg
lāk. Tā ari bija viņu kļūda. EV komanda 
sakopoja visus spēkus un ne vien izlī
dzināja rezultātu, bet pat izvirzījās vadī
bā un noveda spēli līdz tādam iznāku
mam, par kuru sapņo jebkura komanda. 

EV komandai tā bija dubultuzva-
ra, divi goda nosaukumi, vēl viens 
šampanietis, kā ari iespēja iepriekšējā 
nedēļā iegūtajam kausam Francijā, 
pievienot vēl vienu. 

Tiešā reportāža no Sporta ielas: 

EDMUNDS GERGELEVIČS 

TEOLOGI pēdējā laikā risinā
juši sociālās studentu problēmas, 
proti, kam un cik daudz piešķirt 
vienreizējo sociālo stipendiju. 

JURISTI un SVEŠVALODNIE-
CES klusu rušinās savā fakultātē 
un par savu darbību citus nepūlas 
informēt. 

Visas fakultātes kopā aktīvi pie
dalījās Jaunatnes informācijas 
dienā 3. maijā, tak arī par to lasiet 
atsevišķā rakstā. 

RITVARS EGLĀJS 

Fizmatdienas 
Aprīļa beigas un maija sā

kums, - tas ir laiks, ko fizmati 
ļoti gaida, j o tad notiek "Fiz-
matdienas". Tās ir katru gadu 
un ilgst veselu nedēļu. Šogad 
par godu šim pasākumam tika 
izgatavots fizmatu formas pa
pildinājums - fizmatu keponi. 

Un tā - "fizmatdienas" sā
kās ar bridža turnīru jau 25. 
un 26. aprīlī. 

Nākamā diena - pirmdiena 
- bija veltīta talkai. Zeļļos ti
ka mazgāti logi, grābtas pēr
nās lapas. Zeļļu parkā (cik nu 
tās vēl bija palikušas) un gran
tēts celiņš. Tiesa gan - grants 
bij' tā kā par smalku un tagad, 
lai kurpes nepiedzītu ar smil
tīm, sāk veidoties papildus ta
ciņa, blakus "uzlabojumam". 

Pēc talkas — konkurss eru
dītiem. Tajā piedalījās mācīb
spēku un studentu komandas . 
Studenti vinnēja, bet tas gan 
bija tikai pateicoties papi ld 
punktiem, ko viņiem izdevās 
iegūt. Balvas? Uzvarētā j iem 
j a u tradicionālais šampis un 
torte, bet 2. vietai -ke f i r inš un 
rupjmaize - lai stiprinātos nā
kamajam galdam. 

Pirmdienas vakars tika pa
vad ī t s p ie u g u n s k u r a Ze ļ ļu 
parkā, ēdot desiņas, dzerot alu 
un dziedod dziesmas. 

Otrdienas svarīgākie noti
kumi bija divi. Tās bija Fizma
tu studentu Padomes vēlēša
nas , kur no viena saraksta , 
viens ari tika ievēlēts. Vēl ti
ka izvirzītas kandidatūras ti
tu lam "Fizmats '98". Lekci ju 
starplaikos - netradicionālie 
sporta veidi, kā plūmju naudi
ņu spļaušana, maisu (milžu) cī
ņas, rāpšanās stabā pēc kāda 
gardāka kumosa. 

Vakara galvenais not ikums 
- sporta pasākumi. Ga lvenā 
atrakci ja bija "Sumo c īņas" , 
kas izraisīja lielākās ovācijas. 
No L G K iznomātajos tērpos 
gribēja nokļūt daudzi, ne jau 
katru dienu vari sajust, ko no
zīmē būt īs tam resnulim, ka 
nevari savus pirkstgalus sa 
skatīt. Pēc tam - stafetes un 
basketbola mačs. 

Trešdienas pasākumi sākās 
ar Fizmatu gājienu, kas izpel
nījās pat atzinību presē (skat. 
"Rīgas Balss", 30. apr.). Tur fiz
mati tika nodēvēti par aurojo
šu dinozauru baru, kas prot arī 
dziedāt. Tā nu mēs veicām ga

ro ceļu no Raiņa 19 līdz pat fa
kultātei Zeļļu ielā, pie tam, po
licijas mašīnu pavadīti. Pēc gā
j iena - konkurss "Fizmats '98", 
kur seš iem student iem jāsa 
cenšas asprātībā, popularitātē 
un i zdomā, jāprot sevi rekla
mēt, pastāstīt par sevi priekš
n e s u m ā ar t ē m u "Es - f i z 
mats", jāparāda sava muzikā
lā gaume u. c. Galu galā par 
"Fizmatu '98" kļuva 2. kursa 
students Agris Pļaviņš. 

Kā jau katru gadu, par go
du "Fizmatdienām" tika iestu
dēta teātra izrāde iz skolas dzī
ves. 

Vakara nobeigumā — zaļum
balle. Tā kā laika apstākļi bija 
neparasti labvēlīgi m u m s , tad 
tā bija t iešām zaļumballe un 
notika ārā pie fakultātes Zeļ
ļu ielā 8. 

Ceturtdien liela dala fizma-
tu j a u bija ceļa jutīs , j o viņus 
gaidīja Abavas ūdeņi. 

T i k a k r a u t a s p a u n a s un 
pauniņas divos "Ikarusos", kas 
solījās apmēram 90 fizmatus 
nogādāt pie Abavas . Laikam 
j a u šo fer īš i neb i ja i e d o m ā j 
ušies, ka fizmati + paunas var 
veidot tādu masu, tā ka pusce
ļā abiem autobusiem sasprāga 
pa riepai. Ticiet vai nē, bet pa 
tumsu stellēt augšā teltis un 
iekārtoties naktsmītnei, ir tīri 
interesanti. No rīta j a u varēja 
apskatīt, kur īsti b i jām nokļu
vuši . Seko ja trīs d ienu ce ļo 
j u m s pa upi , kopā veicot vai
rāk nekā 70 km. P ā r m a i ņ u s 
pēc, šogad pat "Krusas pava
sarī" laiks bija brīnišķīgs (at
šķir ībā no iepr iekšē j iem ga 
diem, kad vismaz vienu dienu 
bija jācieš no lietus). 

Galu galā šajās ūdenssporta 
sacensībās fizmati saņēma bal
vu par to, ka ieradušie tik kup
lā skaitā, j o apmēram puse no 
dalībniekiem varējām būt mēs. 
Vēl j a u ari tika skandēts fizma
tu vārds vairākās airētāju ka
tegori jās. Tā kā protam būt 
priekšgalā ne tikai ar kvanti
tāti, bet ari ar kvalitāti. 

T a g a d j a u trakā nedēļa ir 
garām. Mazliet sāp rīkles pēc 
skaļas dz iedāšanas (b ļauša 
nas) , mazl iet sūrst sejas pēc 
Abavas saulītes, bet l iekas, ka 
visi ir apmierināti un, iespē
jams , jau gaida nākamo gadu, 
kad atkal viss ies vaļā. 

DACE 
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TAS VAR JŪS INTERESĒT^ ¡ 

(Turpinājums no 1.. l p p . ) 

abas zinātnēs esam jaunas revolūcijas priekšā 
JEB Visumā neesam vieni 

Andris Buikis 

Fakultātē strādāju jau vairāk ne

kā 25 gadus un jau pirmajā reizē 
pateicu:"Rakstiet oficiālus špike

rus! Formulas, kuras jums ir grū

ti atcerēties, uzrakstiet uz papī

ra un nāciet ar tām uz eksāme

nu. Nav svarīgi, ka jūs kādu for

mulu neatceraties precīzi no gal

vas, svarīgi ir saprast tās jēgu." 
Tad jau eksāmenā rodas disku

sija. Jāsaprot definīciju loģika un 
jāizprot teorēmu formulējumu 
sakarības. Matemātiķiem ir jādo
mā loģiski. 

Martā es kopā ar vairāku Ei
ropas valstu kolēģiem veselu ne
dēļu Igaunijā piedalījos Igauni
jas augstskolu, tai skaitā Tartu 
universitātes, matemātikas stu
diju programmu akreditācijā. 
Tur redzētais un ar ārzemju ko
lēģiem izdiskutētais mani pārlie
cināja, ka vēl plašāk jāizmanto 
aktīvās mācību formas, par ku
rām es runāju sākumā. 

VĒLOS INFORMĒT LATVI
JAS SABIEDRĪBU PAR PROCE
SIEM, KAS NOTIEK PASAULES 

ZINĀTNĒ 
Skatoties no eksakto zinātņu 

viedokļa, esmu dziļi pārlieci
nāts par to, ka dabas zinātnēs 
esam jaunas revolūcijas priek
šā. Šo zinātņu pamats ir fizika, 
jo tā dod vispārīgākos modeļus, 
kas apraksta pasauli, un tieši fi
zikā ir gaidāma jauna revolūci
ja. Patiesībā tā jau notiek, tikai 
mēs to vēl pi lnībā neapzinā
mies. Atcerēsimies gadsimta sā
kumā radīto Einšteina relativi
tātes teoriju, tagad par to vairs 
neviens nešaubās , tās patie
sums ir jau pierādīts. Bet cik 
grūti tai nācās savu atzīšanu ie
gūt - šajā procesā pagāja des
mitiem gadu. 

Jaunās idejas, kad tās parādās, 
vispirms šķiet neparastas, mistis
kas un neiespējamas. Ir jācenšas 
sabiedrisko domu tām sagatavot. 
Ja mani aicina lasīt lekcijas par 
šiem jautājumiem, un pēdējos pā
ris gados tas notiek ļoti bieži, uz
skatu, ka man nav tiesību atteik
ties. Runājot ar cilvēkiem dažādās 
pilsētās, skolās, kuriem nav spe
ciālas eksaktās izglītības, esmu 
pārsteigts, cik viņi intuitīvi precī

zi uztver šīs jaunās 
idejas. 

DZĪVE PĒC 
NĀVES IR ZINĀT

NISKA PROBLĒMA 
Tas bija vēl pa

domju la ikos , kad 
septiņdesmito gadu 
beigās es BBC raidī
jumā pirmo reizi iz
dz i rdē ju par Rai 
monda Moudi grā
matu par dzīvi pēc 
nāves. Tagad viņam 
un arī citiem medi
ķiem un z inātnie 
kiem ir iznākušas 

vairākas grāmatas, kurās tiek 
pētīti cilvēki klīniskās nāves stā
voklī. Un daudzi simti cilvēku, 
kuri, esot uz operāciju galda, iz
dzird ārsta vārdus, ka pacients 
ir miris, pēc tam caur kaut kā
du tuneli nokļūst citā pasaulē, 
kur redz savus mirušos radinie
kus un vēl kaut kādas neparas
tas gaismas būtnes. Dažiem no 
šiem cilvēkiem kādā mirklī at
klājas visas dziļākās zināšanas, 
kuras tur atrodas kaut kādā 
īpatnējā bezlaicīgumā. Padomā
sim, ja cilvēks mirst, viņam ta-
ču butu jābūt nāves baiļu izjū
tām, tad kāpēc cilvēkam mirstot 
ir šī laimes un dziļā miera sajū
ta? Kādēļ brīdī, kad viņa orga
nisms cīnās par būt vai nebūt, 
viņa apziņa domā par kaut ko ļo
ti abstraktu - kopējām pasaules 
zināšanām? Šie cilvēki stāsta, 
ka viņi tajā brīdī ir sapratuši 
p̂ saulos uzbūvi un dzīves gal
veno jpgu. Tās ir divas lietas — 
mīlestība - visplašākajā un vis
dziļākajā nozīmē, bet otra - zi
nāšanas - par pasaules patieso 
uzbūvi un harmoniju. Pēc atgrie
šanās dzīvē no klīniskās nāves 
šo cilvēku dzīve būtiski mainī
jās, viņi kļuva apgarotāki, izsta
rojot mīlestību. Arī viņu dzīves 
mērķis kļuva citāds - viņi sāka 
dziļāk izprast dzīves patieso jē
gu. Arī par šīm lietām es runāju 
savās lekcijās. 

Šajā semestri es lasu lekcijas 
ari Teoloģijas fakultātē. Pagāju
šajā mācību gadā uzstājos Kris
tīgajā akadēmijā. Pirms tam lek
cijas lasīju ari Kultūras akadē
mijā. Šo lekciju kopējais nosau
kums varētu būt "Eksaktās zi
nātnes un garīgās vērtības". 

ZINĀTNE UN ĒTIKA 
Zinātnieki ir ētiski cilvēki, jo 

viņus interesē patiesība. Tā ir kā 
aksioma, kura vispār nav apsprie
žama, jo ir viennozīmīgi skaidra. 
Šis sabiedrības viedoklis ir radies 
iepriekšējos gadsimtos, kad ar zi
nātni nodarbojās daudz mazāk 
cilvēku, un tad darbojās ļoti spē
cīgi ētiskie principi. Zinātnieks 
nevarēja rīkoties neētiski, jo tad 
viņš tiktu izstumts no zinātniskās 
sabiedrības. 

Šodienas situācija ir citāda. 
Zinātniskie pētījumi pasaulē ir 
saistīti ar milzīgiem finansiāliem 
līdzekļiem, un valsts, protams, ir 
ieinteresēta, lai šie līdzekļi tiktu 
izmantoti optimāli. Iedomājieties 
situāciju, ka kādā valstī, zināt
nieks iesniedz pētījumu pro
grammu nākamajiem gadiem 
un, dabūjis miljonus, vai atseviš
ķos gadījumos pat miljardus, 
konstatē, ka izvēlētais ceļš nav 
tas veiksmīgākais, un ir nepie
ciešams to būtiski mainīt. Vai va
ram garantēt, ka visos gadījumos 
zinātnieks rīkosies ētiski - netur
pinās šo projektu un atzīsies, ka 
tas nav labākais variants. Var 
būt citādi: viņš par varītēm cen
tīsies apkarot tos zinātniekus, 
kuri nāk ar konkurējošu ideju. 

ZINĀTNE UN SABIEDRĪBA 
Šis it kā skaidrais sadalījums 

nemaz nav tik vienkāršs kā šķiet. 
Es esmu pieskaitāms zinātnie
kiem matemātiķiem, bet tajā pa
šā laikā es esmu tikai sabiedrības 
loceklis attiecībā pret tiem zināt
niekiem, kas nodarbojas, teiksim, 
ar klonēšanu. Vai man, nespeciā
listam šajā jomā, ir tiesības un ie
spēja ietekmēt šādus pētījumus? 
Ja skatāmies no materiālistiskās 
zinātnes viedokļa, proti, ka cilvēks 
ir miesa, asinis, kauli, bet dvēsele 
ir tikai poētisks formulējums, tā
dā gadījumā ar klonēšanu, varbūt, 
nav īpašu problēmu. Taču, ja cil
vēkam ir nemirstīga dvēsele, un 
tajā ir mūsu dziļākā būtība, tad ne
varam zināt, kas klonēšanas ga
dījumā notiks ar mūsu dvēseli. Va
ram gluži kā šausmu filmās radīt 
robotus vai zombētus cilvēkus. 
Janvāri mana komandējuma lai
kā Londonā es pa televīziju redzē
ju amerikāņu zinātnieku, kurš ap
ņēmās 9 mēnešu laikā klonēt cil
vēku. Ja viņam to neļaus darīt 
ASV, tad viņš aizbrauks uz Mek-
siku vai kādu citu valsti, kur ne
būs ierobežojumu šādiem dar
biem. Skatījos ekrānā un redzēju 
viņa aukstās aprēķinātāja acis. 
Šķita, ka ētiskie jautājumi viņu 
absolūti neuztrauc. Šādam zināt
niekam es neuzticētos. Sabiedrī
bai jābūt tiesībām paust savu vie
dokli par šādām būtiskām lietām, 
kas skar visus. 

ŠOVASAR GĒTEBORGĀ 
NOTIKS EIROPAS TEHNOMA-
TEMĀITKAS KONFERENCE UN 

MONREĀLĀ - PASAULES 
SOCIOLOĢIJAS KONGRESS 
Mana zinātniskā specialitā

te ir matemātiskā modelēšana. 
Šogad jūnijā Gēteborgā būs jau 
10. Eiropas konsorcija matemā
tikas izmantošanai industrijā 
kongress. Es ar saviem Mate
mātikas institūta kolēģiem pie
dalīšos tajā kopumā ar trijiem 
referātiem. Industriālās mate
mātikas kongresos es piedalos 
regulāri. Neparastāk man bija 

ANDAS LASES zīmējums 

saņemt personīgu uzaicinājumu 
piedalīties 14. Pasaules sociolo
ģijas kongresa sociokibernētikas 
sekcijas simpozijā "Sarežģītības 
vienkāršība". Es sagatavoju re
ferātu "Cilvēces evolūcija no bio
sferas elementa uz noosfēru caur 
disipatīvām struktūrām". Šajā 
referātā tiek risināts jautājums, 
kādi var būt cilvēces evolūcijas 
starpposmi ceļā uz noosfēru. Ar 
noosfēru tiek saprasta saprāta 
sfēra VVernadska un T. de Šar-
dēna izpratnē. 

ZINĀTNE UN RELIĢIJA 
TUVINĀS 

Tagad pasaulē gan Rietumos, 
gan Austrumos daudz tiek pētī
tas tādas parādības, kuras agrāk 
attiecināja tikai uz ticību un re
liģiju. Ļoti prominenti Rietumu 
zinātnieki tagad regulāri publi
cē monogrāfijas, kurās ar meto
dēm, kas dabaszinātnēs jau sen 
ir atzītas un pārbaudītas, tiek 
pētītas tā sauktās psī parādības: 
telepātija, telekinēze, levitācija, 
aura u.tml. Šajā zinātnieku lo
kā vairs netiek diskutēts par to, 
vai psī jeb ekstrasensorās parā
dības eksistē, bet tikai par to, kā 
tās efektīvāk pētīt. Jau pirms 
simt gadiem amerikāņu filosofs 
Viljams Džeims izteica domu, 
kas pilnīgi atbilst ari mūsdienu 
zinātnes stāvoklim. Proti, zināt
nē blakus faktiem, kuri ir iz 
skaidroti, klasificēti un ievietoti 
kādas zinātnes nozares "rāmī
šos", eksistē vesels mākonis ne-
saklasificētu faktu. Lielākā da
ļa zinātnieku ārkārtīgi nelabprāt 

runā par šiem reālajiem fak
tiem. It kā tie būtu "nepareizi 
fakti". Jo, redziet, tie neietilpst 
skaisti uzbūvēta jās teori jās . 
Daudziem šķiet, ka šobrīd val-
došā konkrēta teorija ir vienīgā 
iespējamā. Pat matemātikā, ša
jā precīzajā zinātnē, bija vajadzī
gi apmēram divi tūkstoši gadu, 
lai saprastu, ka Eiklīda ģeomet
rija nav vienīgā iespējamā. Cil
vēkam ir jābūt gatavam pieņemt 
jaunas lietas. 

Filosofiskā nozīmē zinātne un 
reliģija tuvinās, bet kā šis process 
norisināsies Latvijā, tas ir atka
rīgs no konkrēt iem cilvēkiem 
abās sfērās, cik viņi būs atvērti 
domāšanas ziņā. 

KĀDAM IR JĀURDA SA
BIEDRISKA DOMA 

Jāurda, varbūt pat jāaizkai
tina citi, lai sāktos diskusija. 
Mana pārliecība ir, ka mums kā 
mazai valstij ir jābūt ļoti mobi
lai, sabiedrībai būtu jābūt gata
vai uzņemt jaunas idejas. Piec
desmit gadus esam dzīvojuši to
talitārā sistēmā, kur pastāvēja 
tikai viena patiesība, un esam 
ļoti pieraduši pie stereotipiem 
un taisnvirziena domāšanas . 
Daļa sabiedrības gaida, ka nāks 
kāds, kas visu sakārtos un izda
rīs, lai pašam nebūtu jābūt ak
tīvam un nebūtu daudz jādomā. 
Šāda attieksme mani uztrauc, 
un ari tādēļ es lasu lekcijas da
žādās auditorijās un stāstu, kas 
notiek pasaulē. 

MĀRA SADOVSKA 

Interneta rokasgrāmata iesācējiem un ekspertiem 
Pie lasītājiem nonākusi ap

gāda "Nordik" izdotā Angusa 
Kenedija "Interneta rokasgrā
mata" (tulkojums no angļu va
lodas). Grāmata paredzēta vis
plašākajam lasītāju lokam - vi
siem tiem, kuru rīcībā ir per
sonālie datori un kuri vēlas tos 
lietot ne tikai individuālu uz
devumu izpildei, bet ari infor
māci jas meklēšanai visā pa
saulē, kontaktu nodibināšanai 
ar domubiedriem, ātrai vēstu
ļu apmaiņa i un j a u n u pro 

grammu bezmaksas iegādei. 
E-pasts, Internets, WWW, zi

ņu grupa, pārlūkprogramma... 
Jums šie vārdi neko neizsaka? 
Izlasiet rokasgrāmatu un īsā lai
kā kļūsiet par ekspertu Interne
ta lietošanā. Uzzināsiet visu par 
Interneta pakalpojumu piedāvā
tājiem un piegādātājiem, mode
miem, FTP un citām svarīgām 
lietām. 

Pirmās divas grāmatas daļas 
palīdzēs atrast atbildes uz jau
t ā j u m i e m gan par Interneta 

vēsturi, gan pieslēgšanos tīk
lam, gan e-pasta lietošanas ie
spējām, gan klejošanu tīklā un 
spēlēm, kā ari W W W lapu vei
došana pamatiem. 

Iesācējiem sevišķi noderīga 
varētu būt rokasgrāmatas tre
šā daļa, kurā apkopotas un te
matiski sagrupētas W W W ad
reses, ziņu grupas, kā ari infor
mācija par programmu ielādē
šanu no tīkla. Gan dati par in
formāci jas meklētā j iem, gan 
W W W tematiskais ceļvedis pa

līdzēs neapmaldīties pirmajos 
ceļojumos pa bezgalīgo Interne
ta pasauli. 

Ja jūs j a u esat Interneta lie
totājs, apciemojiet mājas lapu 

http://www.roughgnides.mm, 
kurā atradīsiet visdažādāko ro
kasgrāmatu, tai skaitā ari šīs, 
elektroniskos variantus. Veiksmi 
darbā! 

ANDRIS GRĪNFELDS, 
Pedagoģijas un psiholoģijas 

fakultātes izglītības informācijas 
katedras vadītājs 

Interneta 
rokasgrāmata 

4NCVJS kfNÍDIfí 
mi RoucH siuoi in* 
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ATCERAMIES Ievērojamam juristam Arvedam S t i b ā m — 1 0 0 gadi 

Arveds Švābe dzimis 1888. 
gada 25. maijā Lielstraupē. Mā
cījies vietējā pagasta un drau
dzes skolā, pēc tam Cēsīs un Val
mierā. Pašmācības ceļā ieguvis 
matemātikas un dabas zinību 
skolotāja tiesības. No 1911. līdz 
1916. gadam studējis vēsturi Sa-
ņavska universitātē Maskavā. 
Pirmā pasaules kara un revolū
cijas notikumi Svābi aizveda uz 
Tālajiem Austrumiem - Harbi-
nu un Vladivostoku, kur viņš 
strādāja par pasta ierēdni, bet no 
darba brīvajā laikā nodevās lat
viešu folkloras studijām. Pēc at
griešanās Latvijā viņš 1920. ga
dā tika ievēlēts par Satversmes 
sapulces locekli. No 1921. līdz 
1926. gadam viņš studēja juris
prudenci LU Tautsaimniecības 
un tiesību zinātņu fakultātē. 
1929. gadā viņu ievēlēja par LU 
privātdocentu, 1930. gadā - par 

docentu, bet 1932. gadā viņš ie
guva tiesību zinātņu doktora grā
du un tika ievēlēts par profeso
ru. Disertācijas temats - "Livo
nijas senās bniņinieku tiesības". 
Līdz 1937. gadam viņš strādāja 
Tautsaimniecības un tiesību zi
nātņu fakultātē, bet pēc tam pār
gāja par tiesību vēstures profe
soru uz Filoloģijas un filozofijas 
fakultāti. 1944. gadā viņš emig
rēja uz Vāciju, bet pēc tam uz 
Zviedriju, kur mira 1959. gadā. 

1936737. mācību gadā profe
sors Arveds Švābe jau bija pusmū
ža vīrs, sirmiem, kupliem matiem, 
vidēja auguma. Lekcijās sēdējā 
mazliet salīcis uz priekšu, pret au
ditoriju ieslīpi. Runāja mierīgi, 
pat vienmuļi, teikumos bieži ie
sprauda vārdiņu "proti". Lekciju 
varēja pierakstīt vārds vārdā. 

Lekcijās dzirdētā salīdzināša
na ar man zināmo praksi nostip
rināja atmiņā arī tiesību piemē
rošanas principus. 

Katrai ģermāņu ciltij bija sa
vi likumi, ko dēvēja par barbaru 
likumiem (Leges barbarorum). 
Lai arī kur kādas cilts loceklis uz
turējās, viņš dzīvoja pēc savām 
tiesībām. Likumu piemērošanā 
valdīja nacionālais, nevis terito
riālais princips. Tiesības seko
ja vīram kā apģērbs. Salīdzi
nājums neaizmirstams. Līdz šim 
nevienā grāmatā man nav izde
vies kaut ko tamlīdzīgu atrast. 

Tieši dažādie salīdzinājumi 
klausītājus ietekmēja visspē-
cīgāk. 

Nav aizmirstams arī profesora 
Švābes dzimtbūšanas skaidro
jums. - Dzimtbūšana? Tā bija ne
būšana. Dzimtbūšanas ēka nepa
visam nebija kārtīga celtne. Tā bi
ja būvēta gadsimtiem ilgi, daži baļ

ķi satrunēja, pārvērtās par prau
liem: spraugas, plaisas kaut kā aiz
meta ar māliem, bet neko neizda
rīja pamatīgi. Un tas bija latviešu 
vienīgais glābiņš. Pa šiem cauru
miem dzimtcilvēks lauzās ārā. Ne
kur dzimtbūšana nebija tik nejē
dzīga un barga kā mūsu zemē. 
Starp latviešu zemnieku un seno 
romiešu vergu bija palikusi tik ma
za un šaura starpina kā naža as
mens. Ja nu šī dzimtbūšanas ēka 
būtu bijusi kārtīgi celta, tad diez 
vai mūsu tauta nebūtu iznīkusi tā
pat kā senie prūši. 

Tā vēl pēc daudziem gadiem 
atceros profesora Švābes salīdzi
nājumus un glezno valodu. 

Arveds Švābe ar saviem tiesī
bu vēstures pētījumiem, piemē
ram, "Pagasta vēsture" (1926), 
"Livonijas senākās bruņinieku 
tiesības" (1929) kļuva par atzītu 
tiesību vēsturnieku - juridisko zi
nātņu doktoru (Doctor iuris), pro
fesoru. Viņa spalvai pieder ari 
plašais apcerējums "Latvju tiesī
bu vēsture" (LKV, 11. sēj.), Uni
versitātē nolasītais tiesību vēstu
res kurss (studentu izdevums). 
Tomēr viņu saistīja ari vispārējā 
vēsture. - Tiesību vēsture nav tā
lu no vispārīgās jeb "tīrās" vēs
tures, teica Švābe, atgādinā
dams, ka tiesību vēsture ir vēs
turiska jurisprudence. 

Arveda Švābes - jurista pie
vēršanos vēsturei savā laikā at
taisnoja profesors Vasilijs Si-
naiskis. Viņš rakstīja: "Ir izpla
tīts iebildums pret to, ka cilvēks 
uzņemas darbu, kas neietilpst 
viņa profesijas lokā, piemēram, 
jurists pievēršas vēsturei, vēs
turnieks - tiesībām. Šim iebil
dumam, protams ir savs pa
mats. Bet cilvēka dzīve pierāda, 
ka juristu (sevišķu tiesību vēs

turnieku) un vēsturnieku-filolo-
gu kopdarbam jo bieži ir labi pa
nākumi, ja parādās savstarpējs, 
draudzīgs atbalsts; bez tam, pie
mēram, pats prof. A. Švābe, bū
dams jurists (Latvijas tiesību 
vēsturnieks), daudz veicis vispā
rīgā Latvijas vēsturē. Zinātnes 
apaugļošana ar dažādām meto
dēm ir svētīga lieta. Ir vēl daudz 
piemēru, kur juristi izvērsusies 
par s laveniem rēsturniekiem 
(Momzems). Mīlestība uz zināt
ni lielā mērā mīkstina minēto ie
bildumu. 

Klausoties profesora Švābes 
lekcijas vai lasot viņa darbus, ne
viļus rodas doma, vai viņš vēstu
res faktu izskaidrojumos pārāk lie
lu vērību neveltī sekundārām pa
rādībām, atsevišķiem gadījumiem. 
Viņam pieder izteiciens "viņa ma
jestāte gadījums". Gadījums, pēc 
A Švābes, ir kāds sīks nieks, "ko 
grūti racionalizēt un ieslēgt cēlo
ņu un seku sakarībā, bet kas no-
saka lielus notikumus". 

Latvijas tiesību vēsturi man to
laik neizdevās noklausīties, jo, ka 
jau teikts, profesors Švābe pārgā
ja uz citu fakultāti. 

Par to, kā norisinājušās lekci
jas šajā disciplīnā, stāsta Alek
sandrs Zvaigzne 2, kas studējis no 
1931. līdz 1938. gadam. 

- Klausījos profesora Arveda 
Švābes lekcijas "Latvijas tiesību 
vēsturē". Kursā ietilpa ari bruņi
nieku tiesības. Profesors lasīja ļoti 
labi. Visu varēja pierakstīt. Tam 
bija liela nozīme, jo nekādas mā
cību grāmatas šajā disciplīnā ne
bija. Profesors vēl tikai izstrādā
ja savu kursu, cītīgi pētīdams ar
hīvus gan Latvijā, gan ārvalstīs. 
Lekcijas bija interesantas un tas 
nāca klausīties ļoti daudzi. Lielā 
auditorija 3. stāvā (Raiņa bulvāri 

19) bija pārpildīta. 
Palicis prātā Arveda Švābes 

metodoloģiskais norādījums, ka 
ne vienmēr avotu teksti spēj at
klāt vēsturisko patiesību. Profe
sors minēja šādu piemēru: vēs
turisko avotu teksti par raganu 
prāvām viduslaikos liecina, ka 
raganas tiešām bijušas. Izeja, la
sot šos raganu tiesu aktus, pēc 
A. Švābes, ir vienīgi mūsu ratio 
naturalis, kas apgāž šo tiesu da
tus. Secinājums: raganas neva
rēja būt un nebija. 

Specializējos krimināltiesībās. 
Šajās nodarbības studējam vidus
laiku tiesību avotus. Līdz šai die
nai it kā dzirdu profesoru A. Švā
bes balsi: "Dievs aizliedz nokaut"/ 
Tā senajos sodu likumos sākās 
pants par nogalināšanu. Šī frāze, 
kā profesors komentēja, liecina par 
tā laika laicīgās varas vājumu. 

Mūsu atmiņas ir trūcīgas, jo 
kopš tiem laikiem, kad klausījā
mies Švābi, pagājis vairāk nekā 
pusgadsimts. Taču viņa lekcijas 
bija tik rosinošas, ka mani tās mu
dināja pievērsties nopietnām un 
padziļinātām tiesību vēstures stu
dijām, lai šo priekšmetu varētu 
mācīt no Universitātes katedras 
nākamajai juristu paaudzei. 

F r a g m e n t s no pro fesores 
Līnas Birziņas topošās grāmatas 
"LU tiesībzinātnieki jeb tiesiskā 
doma Latvijā XX gadsimtā". 

1 Sinaiskis V. Latviešu senā 
sabiedrisks iekārta tautas dzies
mu spogulī. // Rīga. - Gulbja izd. 
- 1938. - 139. lpp. 

2 Alwksandrs Zvaigzne, mag. 
iur., matr. nr. 16565. - LU ab
solventu saraksts (1920 - 1944), 
Hamburga, 1990. - 37. lpp. 

IEPAZĪSIMIES Tuvplānā - students 
Studenti, neapšaubāmi, ir 

Universitātes pamanāmākā 
daļa, bet vai mēs labi pazīs
tam tos, kuri ir mums bla
kus? Bieži vien mēs pabei
dzam Universitāti, tā arī ne
ko neuzzinot par saviem kur
sa biedriem, nerunājot jau 
par citu fakultāšu studen
tiem. Jūsu uzmanībai divi 
Ķīmijas fakultātes studenti -
aktīvi, jautri un interesanti 
cilvēki. 

Kā jūs varat ar sevi iepazīs
tināt? 

Jānis Kārkliņš: Ķīmijas fakul
tātes students, interesants cil
vēks. 

Valters Paiders: Pirmkārt -
cilvēks, otrkārt — ķīmiķis, un vis-
par, es esmu es. 

Nosauciet trīs savas labā
kās īpašības: 

V.P.: Vieglāk būtu nosaukt 
savas negatīvās īpašības... At
saucība, laikam, ja kādam kaut 
ko vajag, var atnākt pie manis, 
vienmēr var sarunāt. Tas būtu 
viens. Vēl atbildības izjūta, go
dīgums. 

J.K.: Saprātīgums, jūtīgums 
un taisnīgums. 

Ko jūs nekad nedarītu ? 
V.P.: Mans uzskats ir tāds - da

rīt to, kas pašam attiecīgajā brīdī 
šķiet pareizākais. Daudzās dzīves 
situācijās tas mani ir, varētu teikt, 
izglābis, bet dažās esmu diezgan 
smagi kļūdījies. Es esmu katego
riski pret dzeršanu, zinu, kādu 
postu tas nodara ģimenei. Pro
tams, iedzert var un vajag, bet 
pārvērst to par "maratonu" gan 
nav nekādas jēgas. Tas pats at
tiecas uz tabaku un narkotikām. 
Nekad savā dzīvē es nevarētu no
galināt, pacelt roku pret savu 

draugu, paziņu vai vecā
kiem. To es nedarītu ne
kad. 

J .K: Neapmelot citus 
cilvēkus. 

K ā d a s r a k s t u r a 
īpaš ības j u m s pie 
trūkst?, 

J.K: Čakluma. Es gri
bētu, lai es mazāk domā
tu, bet vairāk darītu. 

V.P.: Drosmes, droš
sirdības. 

Kāpēc j ū s mācā
ties Ķīmijas fakultā
tē? 

J.K: Es stājos Medicīnas Aka
dēmijā, bet izkritu eksāmenos, 
domāju stāties nākošajā gadā, 
bet pa to laiku sapratu, ka nees
mu mediķis. Ķīmijā man veicās, 
un es izdomāju iet zinātnisko ce
ļu. Man patik spēlēt un es uzska
tu, ka ķīmijā ari var spēlēt dažā
das prāta spēles. Man patīk tā
das lietas, kur var nodarbināt 
prātu. 

V.P.: Tāpēc, ka te var to, ko tu 
mācies teorijā, apčamdīt ar ro
kām. Protams, ar rokām var čam
dīt daudz ko, meitenes ari var 
čamdīt, bet te ir tā - to, ko tu 
teorētiski mācies, to tu ari redzi. 
Citās fakultātēs iegūtās zināša
nas tu nevari tieši pielietot, tās 
ir jālieto pastarpināti, atkarībā 
no gadījumiem. Šeit viss ir ļoti 
praktisks. Man ir vajadzīga teo
rija, bet vajag, lai prakse būtu pā
rākumā. Ķīmijas fakultāte tādā 
ziņā ir ideāla vieta, kur patīka
mo var apvienot ļur lietderīgo. 

Kāpēc jūs darbojaties stu
dentu pašpārvaldē? 

V.P.: Pats es neesmu no Rīgas, 
kad atbraucu no sava rajona, tad 
atbraucu ar domu, ka viss vecais 

Jānis Karkliņš un Valters Paiders 

ir jāmet pie malas un jāsāk jauna 
dzīve. Tas, ko esmu darījis līdz 
tam, nebija īsti stils. Kad sāku mā
cīties fakultātē, ļāvu visam iet sa
vu gaitu, piedalījos visur, kur vien 
varēja, pamazām mani ievēroja. 
Viss sākās ar "Kīmiku dienām" 
pirmajā kursa, bija jāvada ķīmijas 
pēcpusdiena, tā tas arī aizgāja. 

J.K.: Katram cilvēkam ir no 
sevis kaut kas jāatdod sabiedrī
bai, lai kaut kas notiktu. Man 
nepatīk visu turēt sevī, jo tieši 
tad, kad tu parādi kāds tu esi, 
tad ari kaut kas var mainīties ta
vā apkārtnē. Kad cilvēki kļūst 
atvērtāki, tad pati dzīve kiūst 
krāsaināka un gaišāka, citādi tā 
ir pelēka un garlaicīga. Dzīve ne
sastāv no mehāniskām kustī
bām, galvenā tās sastāvdaļa ir 
garīgā saskarsme. 

Jums ir daudz draugu? 
V.P.: Nē, tikai viens cilvēks, pie 

kura es varu atnākt jebkura lai
kā, es zinu, ka tad viss būs labi. 

J.K.: Esmu sabiedrisks cil
vēks, man ir daudz paziņu, bet 
īstu draugu, to, kuri patiešām 
mani saprot, nav daudz. 

Jūs vilina slava? 

V.P. : K u r a m gan 
negribētos būt slave
nam? 

J.K: Nē, tieši slava 
mani nevilina, es gribu 
piepildīt savu dzīvi, bū
tībā slavu nesasniedz 
cilvēki, kuri lēti apzākā 
citus, bet tie, kuri veido 
paši sevi. Pareizi ir 
teikts Jaunajā Derībā, 
- j a tu nebaidīsies savu 
dzīvi pazaudēt, tad tu to 
iegūsi, tāpat ir ar slavu, 
ja tu visu darīsi tikai 
slavas dēļ, tad tu to ne

kad neiegūsi. 
Zinu, ka jūs dzejojat, kāpēc 

jūs to darāt, no kurienes tas 
nāk? 

V.P.: Es to daru sava prieka 
pēc. Vairs es tik daudz nedzejo-
ju, rakstu prozā, tas viss sākās 
skolā, kad sestajā klasē man pa
lūdza uzrakstīt scenāriju jauna
jam gadam. 

J.K:Tā ir nepieciešamība. Kad 
tavas sajūtas līdz galam nesaprot, 
tad gribas to visu izklāstīt pašam 
sev, iekodēt to uz papīra, lai tās 
ar ar mani runātu. Būtībā tā ir 
vientulības kliedēšana . 

Kāds ir mērķis jūsu dzīvē? 
V.P.: Iegūt izglītību, atrast la

bu darbu un nodibināt ģimeni. 
Tas būtu ideāls variants, bet tas 
viss jārealizē pakāpeniski, pa
mazām. Nevar dibināt ģimeni, ja 
nav pabeigtas mācības un nav 
stabila darba. 

J.K.: Tagad man ir piedāvā
jums braukt uz Ameriku, ja no
likšu visus nepieciešamos eksā
menus, un piedāvājums vēl būs 
spēkā, tad braukšu uz turieni. 
Bet vispār es gribu nodzīvot līdz 
sirmam vecumam, paliekot tāds 

pats jauns un jautrs, kāds esmu 
tagad un dot saviem mazbēr
niem gudrus padomus. 

Kāds ir jūsu dzīves moto? 
J.K.: Visu laiku mainīties. 
V.P.: Neapbrīno čaulu, labāk 

izpēti kodolu. 
Varbūt jums ir vēl kaut kas 

sakāms? 
V.P.: Esmu novērojis, ka pē

dējā laikā cilvēkiem ir zudusi dzī
ves pārliecība, tagad visi ir iegri
muši savās problēmās un neredz, 
kas notiek apkārt. Tipisks pie
mērs ir mūsu fakultāte. Man ir 
ari tāds novēlējums, lai cilvēki 
paskatās sev apkārt, ierauga, ka 
koki ir tikpat zaļi, kā agrāk, de
besis tikpat zilas, kā pirms des
mit gadiem, saule tāda pati, kā 
a k m e n s l a ikmetā . T a g a d ir 
daudz problēmu, bet ir arī ļoti 
daudz iespēju. Tās ir jāizmanto. 

J .K: Gribu pateikt visiem, lai 
viņi nekautrējas no lielām sajū
tām, lai domā par lielām lietām, 
jo tas nostiprina mūsos tādas iz
jūtas, kā mīlestība, sapratne, tais
nīgums, bet tās niecīgās sajūtas -
nedomāšana, mēģināšana mukt 
no dzīves, sevis izcelšana ar tru
lām runām, tās mūs degradē un 
atgriež pie vientulības, un tad mēs 
saprotam, ka vairs nav laika mai
nīties, tāpēc vajag biežāk domāt 
par lielākām, nopietnākām lietām. 
Tās jau neattur mūs no prieka, tie
ši otrādi, tās dod patiesu un atvēr
tu prieku, mēs varam būt daudz 
patiesāki, nekā tie, kuri izceļ sevi 
ar nodrāztām frāzēm un dzīvo ar 
nihilismu, kas pats pēc savas bū
tības noliedz pats sevi. Es ļoti vē
los lai cilvēki kļūtu nopietnāki, tā
pēc ka viņi caur to savu nenopiet-
nību sagandē savas attiecības. 
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Neklātienes Bībeles kurss: Lai top gaisma! 
Lai piedalītos šajā bezmaksas kursā, lūdzu sūtiet savu vār
du, uzvārdu un adresi: 

Lai Top Gaisma! 
Mazā Nometņu ielā 1-p. k. LTG 
Rīga, LV-1002 

Let's Start Talking! 
Personal conversational English classes with 

American college students using the Bible. The 
only cost is a voluntary donation of 2 Ls. 

From June 19 to July 24! 
Please: Only for those that already have some conver
sational ability in the English language. 

If interested, please call: 
7619-035! 

PALAUZI GALVU 

KONKURSS ^Aicinām ceļot 

Sastādījis ILMĀRS LŪSIS, Juridiskā fakultāte 

Horizontāli. 1. Tautas daiļrades sacerējums. 4. Garš zemes uzbē
rums. 7. Valsts Austrumeiropā. 9. Latviešu rakstnieks, lugas "Uguns 
un nakts" autors (1865. - 1929.). 10. Augsta, šaura celtne. 11. Asteru 
dzimtas lakstaugs. 14. Lapu koks. 17. Maizes šķēle. 19. Punktveida bed
rīte ādā. 20. Apdzīvota vieta Jēkabpils rajonā. 21. Smaili. 23. Novietots 
iekšpusē. 24. Upe Rietumvācijā. 25. Starptautisks briesmu signāls. 27. 
Operas "Fausts" komponists. 29. Horizontāls būvkonstrukcijas elements. 
30. Ar kokiem apaugusi zemes platība. 32. Siltumā, karstumā sautē
ties. 35. īstas. 37. Bīstama vieta purvā. 38. Varš. 39. Štats ASV. 40. 
Kaņepju dzimtastīteņaugs. 41. Klaiņotāju cilts piederīgais. 

Vertikāli. 1. īss, tēlains izteiciens. 2. Sloksnes, lentes. 3. Dzirdes 
orgāns. 4. Smalkas kokvilnas šķiedras masa. 5. Amsambļi, kuros ir 9 
izpildītāji. 6. Lielupes pieteka. 8. Rudens puķes. 12. Mājdzīvnieks. 13. 
Grafiska zīme mūzikā. 15. Upes daļa, kas periodiski applūst. 16. Beigu 
daļa daiļdarbā. 17. Transportlīdzeklis braukšanai pa sniegu. 18. Mo
narhijas valdnieks. 21. Senāk lietota garuma mērvienība. 22. Pārvieto
sies ejot. 26. Atkārtoti, vēlreiz. 28. Ūdens nogludināts neliels akmens. 
29. Žogs. 30. Liets metāla veidojums - atzinības zīme. 31. No koka at
dalīti tievi zari. 33. Sacensības veiksmīgs iznākums. 34. Neliels medī
bu suns. 35. Lakoniskas, neizvērstas. 36. Rada skaņu. 

Iepriekšējā numura ievietotās krustvārdu mīklas 
atrisinājums 

Horizontāli: 2. Sāpes. 6. Konvoji. 8. Aksioma. 11. Sirds. 12. Tuvalu. 
13. Plikas. 14. Sinagogas. 15. Ārsts. 17. Eseja. 19. Skala. 20. Taktika. 23. 
Palamas. 26. Objektīvs. 27. Prometejs. 29. Ieslīde. 31. Elēģi 
ja. 33. Pinka. 35. Odesa. 38. Liedz. 40. Diapazoni. 41. Ķīmi
ja. 42. Raidīt. 43. Krasi. 44. Ietvars. 45. Justies. 46. Tesla. 

Vertikāli: 1. Indars. 2. Sisenis. 3. Paragvaja. 4. Sasegta. 
5. Polise. 6. Kauzāla. 7. Opuss. 9. Sepse. 10. Alabama. 16. 
Trioksīds. 18. Saliedēti. 20. Tropi. 21. Kājas. 22. Avīze. 23. 
Prove. 24. Maisi. 25. Susla. 28. Ķengarags. 30. Ebo.iīti. 32. 
Jezuīts. 33. Plaukst. 34. Afonija'. 36. Elista. 37. Adana. 38. 
Liras. 39. Etiķis. 

Kinokonkurss ar "Masku" 
Paldies visiem, kas piedalījās iepriekšējā kino 

konkursā . Diemžēl neviens nebija pareizi 
atbildējis uz uzdotajiem jautājumiem, bet nekas, 
gan jau paveiksies šoreiz. 

Lūk jaunie jautājumi: 
1. Kādās filmās filmējies Leslijs Nīlsens? 
2. Ar ko ievērojams Stenlijs Tongs? 
3. Ar ko nodarbojas Leslija Nīlsena 

varonis filmā "Mr. Magu'? 
Atbildes jānogādā "Universitātes Avīzē" līdz 

piektdienai, 15. maijam, neaizmirstot norādīt 
savas koordinātes, lai būtu iespējams paziņot 
par balvas saņemšanu. Labu veiksmi! Un esiet 
tikpat atsaucīgi kā agrāk! 

Auto, auto, autombilis... 
No 28. aprīļa līdz 3. maijam Rīgā notika starp

tautiskā autoizstāde "Auto '98", kuru šogad ap
meklēja vairāk nekā 60 tūkstoši interesentu. Šo
gad aplūkošanai tika piedāvāti vairāk nekā 200 
pasaules firmu auto modeļi un liels klāsts pa-
pildaprikojuma. Reālo auto kategorijā pirmo vie
tu ieguva jaunais Opel Astra, kurai, diezgan 
daudz atpaliekot, sekoja Peugeot 306 un jaunais 
VW Beetle, bet par sapņu auto, ar vienu balsi 
apsteidzot Honda NSX, kļuva Jaguar XK8. 

Šogad izstāde izcēlās ar to, ka daudzi tās lai
kā noslēdza līgumus par jauna auto iegādi, pie
mēram, Mercedes firma pārdeva gandrīz visus 
savus izstādītos auto. Bet daudzi varbūt vēl do
mā par jaunas automašīnas iegādi, tāpēc mēģi
nāšu dažos vārdus iepazīstināt ar jaunumiem au
to tirgū. 

Opel firma, kuras vēsture nākamgad sasniegs 
simtgadu slieksni, šogad pasaulei piedāvā jauno 
Opel Astra, kura nu jau ir parādījusies arī Lat
vijā. Jaunajai Astrai, salīdzinājumā ar iepriek
šējiem modeļiem, ir plašāks salons un ekonomis
kāks motors, turklāt firma dod 12 gadu pretko-
rozijas garantiju virbūvei. Tās cena aptuveni ir 
Ls 7000, kura var pieaugt atkarībā no papildap-
rikojuma. 

Jaguar XK8, kurš kļuva par sapņu auto, pie
skaitāms pie sporta auto klases. Tā maksimā
lais ātrums ir 250 km/h, bet degvielas patēriņš 
līdz 18 litriem pilsētas režīmā. Kā jau redzams 
pēc šiem datiem, ne jau katrs šādu auto var at
ļauties, tāpēc tas laikam ari ir sapņu auto! 

SAAB 9-5 tiek dēvēts par SAAB pērli, jo tajā 
ir apvienota gan elegance, gan drošība, gan jau
da. Dizaina ziņā tā gan sevišķi neatšķiras no ie
priekšējiem modeļiem. 

Ford Ka, ar ko automīļi varēja iepazīties jau 
pagājušajā autoizstāde, ir kompakts, bet elegants 
dāmu auto. Tai ir "New Edge" dizains. Vidējās 
klases Mondeo ir auto lietišķiem cilvēkiem, jo tai 
piemīt lieliska vadāmība un gaita. 

KONKURSS 
Tā kā siltais laiks jau liek ma

nīt, ka vasara nav aiz kalniem, 
tad SJCB šoreiz informēs par vasaras iespē
j ā m ceļot un īpašiem jaunumiem, k a m neva
jadzētu palikt nepamanītiem. 

Studentu un jaunatnes ceļojumu birojs, va
saru gaidot, jums palīdzēs atrast īsto ceļoju
mu, kas tieši šo vasaru pārvērtīs par neaiz
mirstamu. 

Vasarā SJCB piedāvā aviobiļešu vasaras ce
nas. Tās arī vasarā ir derīgas studentiem līdz 
34 gadiem un jauniešiem līdz 26 gadiem, ir 
līdz pat 5 0 % lētākas par tūristu klases aviobi
ļetēm, tām var mainīt datumus un nodot, j a 
tās netiek izmantotas. 

Neaizmirstiet par šādām atlaidēm ari mā
cībspēkiem. Pašlaik ir noslēgti līgumi ar BA, 
SAS, Lufthansa, Finnair, Riair, LOT, Čehu 
aviolīnijām, Austrijas aviolīnijām, Eurowings, 
Swissair. 

Ja nevēlaties ceļot ar l idmašīnu, SJCB bi-
rojā var iegādāties autobusu, prāmju un va
saras īpašā piedāvājumā vilcienu biļetes stu
dentiem, kas no Varšavas jūs aizvedīs uz j e b 
kuru Eiropas galvaspilsētu. Biļete ir tieši di
vus mēnešus derīga un satur virkni iespēju. 
Piemēram, j a jūsu brauciens ir Varšava — Bri
sele, tad jūs , braucot uz Briseli, pa ceļam va
rat izkāpt Berlīnē, pusmēnesi tur nodzīvot, un 
pēc tam braukt uz savu galamērķi, vēl ceļā 
izkāpjot Diseldorfā. 

Jau par tradīciju ir kļuvuši dažādu izstā
žu, festivālu un koncertu apmeklējumi.Va
ram piedāvāt Latvijā vēl nebijušu, un ari j au 
nu iespēju iegādāties FestPass. Tā ir biļete 
162 Eiropas festivāliem un ļaus ietaupīt jū 
su naudu. 

5. kārtas rezultāti konkursam - "Kāds ir 
paraksts karikatūrai?" 

Šoreiz uzvarētāja ir LU Ķīmijas fakultātes 
students O ļ e g s Dzenītis, viņam, kā jau so
līts, t iks izsniegta starptaut iskā s tudentu 
identifikācijas karte ISIC. 

Jaunais Toyota Land Cruiser 100 ir atzīts 
par visērtāko un uzticamāko prestiža auto 4x4 
klasē Eiropas tirgū. Šis auto apvieno sevī sporta 
auto interjeru ar limuzīna salona komfortu. Spē
cīgais V8 benzīna dzinējs piedāvā maksimālu 
atdevi ar savā klasē nepārspētu degvielas eko
nomijas iespēju. Tā cena ir augsta - Ls 32032. 

INGA BĒRZIŅA 

1. Solveiga gaidīja viņu kal
nos. (Oļegs Dzenītis). 

2. Tikai mūsu kompānija no
drošina tāda servisu mūsu pa
sažieriem - pietura katrā j u m s 
izdevīgā vietā. ( Ingus Son-
dors). 

3. Sasodīts - atkal garām! 
Un tā jau trešo reizi pēc kārtas... 

(Raimonds Pinkovskis). 
4. Navigatora p irmais l ido jums. 

(Ingus Sondors). 
5. Patīkama nedēļas nogale (uz mūžu) Al 

pos. (Linda). 
6. Atvainojiet! Pārdomāju! (Oļegs Dzenītis). 
7. A možna peredaķ privetf M a m m a eto 

jaāāāā... (Jānis Sniedziņš). 
8. Kur ir mana lidmašīna? Nu, bet meite

nes, bet meitenes pēc tam... ( R a i m o n d s 
Pinkovskis). 

9. Zēni, meitenes... Es slikti zinu ģeogrāfi
ju! (Jānis Sniedziņš). 

10. Puisis bērnībā maz vitamīnus ēda. 
(Ģevka). 

11. Labāk būt ar kalniem kopā, nekā des
mitnieka Topā. (Oļegs Dzenītis) . 

12. Atra un kvalitatīva (bet galvenais - lēta) 
klienta piegādāšana pa gaisa pastu. (Linda). 

rta 
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